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Zaostreni pogoji 
vplivajo na poslovanje 

Stabilizacija! Ko se je v letošnjem februarju ob prvih ostrejših ukrepih 
Zveznega izvršnega sveta ta beseda kot krilatica razširila v javnosti, ste verjetno 
mnogi menili, da gre pač spet za eno od kampanjskih akcij, ki jih v našem 
gospodarstvu znamo z veliko hrupa začeti, potem pa zvodenijo in so že čez čas 
pozabljene. Dogajanja v zadnjih šestih mesecih so dokaz, da temu ni tako. Eko
nomske težave našega gospodarstva so dosegle in presegle okvire, ko je odločno 
ukrepanje nujno. Vrsto let nazaj smo v Jugoslaviji trošili več, kot smo ustvarjali, 
uvažali mnogo več, kot izvažali, posledica tega pa je seveda porast zadolževanja 
v tujini preko vsakih sprejemljivih okvirov. Letos smo, kot je videti, priznali 
stvarno stanje in se odločili, da to problematiko začnemo reševati. 

Edino pot iz takega stanja predstavlja vrsta ukrepov, ki bodo prav gotovo 
prizadeli vsako delovno organizacijo in vsakega posameznika. 

Eno od področij teh ukrepov obsega z m a n j š e v a n j e  p o t r o š n j e  v r e a l n e  
o k v i r e .  Gre za omejevanje tako investicij kot osebne skupne in splošne porabe. 

Vsak omejiti^eni ukrep s področja investicij bo prav gotovo vplival tudi na 
naše delo, saj vemo, da stojimo pred investicijami v dislocirane obrate Col in 
Rovte, ki so za zadrževanje sedanjega obsega poslovanja nujne. Priprave za 
investicijo na Colu tečejo, kolikor je najhitreje mogoče. Ukrepi omejevanja rasti 
osebnih dohodkov so bili sprejeti že v začetku februarja. Zahteve resolucije glede 
višine OD smo v prvem polletju izpolnili. Ker smo ocenili, da nam sedemmesečni 
rezultat omogoča določene popravke, smo le te tudi predlagali samoupravnim or
ganom. 

Drugo področje ukrepov so u k r e p i  z a  i z b o l j š a n j e  z u n a n j e t r g o v i n s k e  i n  
p l a č i l n e  b i l a n c e .  Bistvo teh ukrepov je seveda povečanje izvoza in zmanjšanje 
uvoza. 

Cilj, ki ga je na tem področju v Jugoslaviji potrebno doseči, je jasen in vsi ga 
razumemo. Prav nerazumljiv pa je pogosto način za dosego tega cilja. 

Na področju omejevanja uvoza se v teh dneh sistem menja že tretjič v 
letošnjem letu. Od januarja do aprila je veljal ukrep, po katerem so delovne 
organizacije lahko uvažale material in opremo do višine 95 % lastnega izvoza. V 
aprilu je bil ta delež znižan na #0?. s tem, da se je razlika poračunala tudi za 
nazaj. Zadnji ukrep je ta delež znižal na 60 %. (Nadaljevanje na 2. strani) 

# ЖВМк. 

ultima 

Proizvodni program j e  treba dobro preštudirati,  pa  6e n e  u s p e  v e d n o  

POŠKODBE PRI DELU 
V PRVEM POLLETJU 

1980 
V p r v e m  po l le t ju  le

tošn jega  leta se  j e  po
š k o d o v a l o  p r i  d e l u  27 
de lavcev ,  p o  ena  po
š k o d b a  p a  se j e  pripet i la  
n a  poti  n a  de lo  oz. n a  
športnem t e k m o v a n j u .  

P o  p o s a m e z n i h  TOZD 
j e  š tev i lo  nesreč nasled
n j e :  
TOZD Plast ika  4 
TOZD O b u t e v  Ziri: 19 
TOZD Proda ja :  2 
TOZD Obut.  Gor.  v a s  3 
DSSS: 1 

Zaradi  p o š k o d b  pr i  
d e l u  j e  b i l o  i z g u b l j e n i h  
234 d e l o v n i h  d n i ,  zaradi  
preosta l ih  d v e h  nesreč, 
k i  sta se pr ipet i l i  i z v e n  
de la  p a  165 d e l o v n i h  
d n i .  Z d r a v l j e n j e  posa
m e z n e  p o š k o d b e  pri  de
l u  j e  znaša lo  9 d n i .  Ne
sreči, k i  sta se  pr ipet i l i  
i z v e n  de la  p a  sta  tež jega 
znača ja  i n  sta ter ja l i  
d o l g o t r a j n o  z d r a v l j e n j e .  

P o š k o d u j e j o  se pred
v s e m  de lavc i  s premalo  
d e l o v n i m i  i z k u š n j a m i .  
11 p o š k o d o v a n c e v  j e  
i m e l o  m a n j  k o t  e n o  leto 
d e l o v n i h  i zkušen j ,  9 p a  
j e  b i l o  tak ih,  k i  s o  imel i  
m a n j  k o t  3 leta  d e l o v n i h  
i zkušen j .  

P o  v r s t i  nesreč prev
l a d u j e j o  s t i sk i  (6 prime
rov),  s l e d i j o  urezi  (4 pri
meri ) ,  udarc i  (3 pr ime
ri), v b o d i  (3 pr imeri ) .  
N a j v e č k r a t  s o  b i l i  po
š k o d o v a n i  prst i  n a  ro
k a h  (18 pr imerov) .  

P r i m e r j a v a  nesreč z 
i s t i m  o b d o b j e m  l a n i  j e  
pokaza la,  d a  se  š tev i lo  
nesreč n i  z m a n j š a l o ,  d a  
p a  s o  b i l e  letos dost i  laž
j e g a  znača ja,  s a j  j e  b i l o  
le tos  z d r a v l j e n j e  posa 
m e z n e  p o š k o d b e  k a r  za 
4 d n i  k r a j š e  k o t  lani .  

Marija KASTELEC 



dogovarjamo se - dogovorili smo se 

ZAOSTRENI POGOJI 
VPLIVAJO 
POSLOVANJE 

(Nadiiljuvaiije s I. struni) 
O b  t a k o  h i t r i h  s p r e m e m 

b a h  r e ž i m a  so  d e l o v n e  or
g a n i z a c i j e  p o s t a v l j e n e  po
g o s t o  v n e m o g o č  po loža j ,  
s a j  p r o i z v o d n j e  n e  m o r e m o  
s p r e m i n j a t i  i z  meseca  v 
mesec.  S p r o t n o  s e  s k u š a m o  
p r i l a g a j a t i  s i tuac i j i  v o k v i 
r u  m o ž n o s t i .  P r o b l e m  p a  
j e  v tem,  d a  j e  p o t r e b n o  
p r o i z v o d n j o  n a č r t o v a t i  
v s a j  za p o l  leta  a l i  l e to  d n i  
v n a p r e j .  T e  d n i  z a č e n j a m o  
s p r i p r a v o  p l a n o v  za  le to  
1981, v e n d a r  n i t i  p r i b l i ž n o  
n e  v e m o ,  k a k š e n  b o  u v o z n i  
r e ž i m  v l e t u  1981. O d  tega 
p a  j e  o d v i s n o ,  k o l i k o  ma
ter ia la  b o m o  l a h k o  d o b i l i  
i z  u v o z a ,  o d  tega  p a  struk
tura  m o ž n e  p r o i z v o d n j e .  

Č e p r a v  n a m  r e ž i m  za  le to  
1981 š e  n i  p o z n a n ,  p a  po
z n a m o  or ientac i jo ,  k i  b o  v 
p r i h o d n j i h  l e t ih  v n a š e m  
g o s p o d a r s t v u  o s n o v n a :  PO

V E Č A T I  IZVOZ O B  CIM 
MANJŠEM UVOZU. T a  us
m e r i t e v  b o  m o r a l a  v e l j a t i  
za  ce lotno  j u g o s l o v a n s k o  
g o s p o d a r s t v o  i n  s e v e d a  tu
d i  za A l p i n o .  

V z a d n j i h  l e t i h  n a  z a h o d  
i z v a ž a m o  p r e d v s e m  pancer-
j e  i n  t e k a š k o  o b u t e v .  V pri
h o d n j i h  l e t i h  b o  p o v e č a n j e  
i z v o z a  n a š e  v o d i l o  š t e v i l k a  
1. P r i  z i m s k o š p o r t n i  o b u t v i  
to  p o m e n i  č i m b o l j  še  ko lek
c i je ,  k o n k u r e n č n e  c e n e  i n  
č i m b o l j š o  k v a l i t e t o  t e r  do
b a v n e  r o k e .  V b o r b i  za 
v e č j i  i z v o z  s e  b o m o  sreče
v a l i  s p r o b l e m a t i k o  raz
d r o b l j e n o s t i  naroči l ,  k u p 
c e v  i n  p o d o b n o .  Š t e v i l n e  
t e ž a v e  s e  p o j a v l j a j o  p r i  
tem,  v e n d a r  b o  p r i  reše
v a n j u  v s e h  t e h  p r o b l e m o v  
m o r a l o  p r e v l a d o v a t i  e n o  
ges lo:  VEČJI IZVOZ! 

C e  b o m o  i m e l i  možnost ,  
b o m o  m o r a l i  p o i z k u š a t i  tu
d i  z i z v o z o m  d r u g i h  izdel
k o v ,  k o t  s o  l a h k a  o b u t e v  
a l i  š p o r t n e  copate .  V zad
n j i h  l e t i h  s m o  z a h o d n i  iz
v o z  l a h k e  o b u t v e  opust i l i  
s a m o  zato,  k e r  n i s m o  b i l i  

Kako se bomo 
seznanjali po novem ? 
2 e  č e  d v a  s o s e d a  želi

ta n e k a j  n a p r a v i t i  sku
p a j ,  m o r a t a  o b a  d o b r o  
p o z n a t i  p r o b l e m ,  d a  s e  
l a h k o  d o g o v o r i t a  i n  iz
v e d e t a  tisto, k a r  sta  s e  
n a m e n i l a .  

P o d o b n o ,  s e v e d a  š e  
b o l j  p o m e m b n o  j e  v vsa
k i  d e l o v n i  o r g a n i z a c i j i .  
C e  že l imo,  d a  b i  spreje
m a l i  d o b r e ,  g o s p o d a r n e  
s k l e p e  i n  j i h  d o s l e d n o  
i z v a j a l i ,  j e  n u j n o ,  d a  se  z 
v s e m  d o b r o  i n  s p r o t i  se
z n a n j a m o .  

T a  potreba  s e  j e  p o k a 
za la  t u d i  v a n k e t i ,  k i  
s m o  j o  i z v e d l i  m e d  de
l a v c i  p r e d  k r a t k i m .  

N a j  o b  t e m  o p o z o r i m  
n a  p o d a t e k ,  k i  s e  j e  po
k a z a l  o b  a n k e t i ,  k j e r  j e  
55 % d e l a v c e v  i z j a v i l o ,  
d a  n i s o  n i k o l i  s e z n a n j e 
n i  z g r a d i v o m  za de lav
s k e  svete ,  45 % p a  l e  
v č a s i h .  C e  j e  t o  res,  s e  j e  
p r a k t i č n o  n e m o g o č e  k a j  
p a m e t n e g a  d o g o v a r j a t i ,  
u k r e p a t i  i n  s k l e p e  k o n 
trol i rat i .  Še zlast i,  k e r  
s o  b i l i  m e d  a n k e t i r a n i m i  
t u d i  de legat i  d e l a v s k i h  
s v e t o v .  

T a k o  j e  b i l  n a j p r e j  n a  
o d b o r u  za  o b v e š č a n j e ,  
k a s n e j e  p a  n a  v s e h  de
l a v s k i h  s v e t i h  p o t r j e n  
i z b o l j š a n  n a č i n  z b i r a n j a  

i n f o r m a c i j ,  o b l i k o v a n j a  
i n  p o s r e d o v a n j a  p r e k o  
s r e d s t e v  o b v e š č a n j a  v 
t o v a r n o .  

T a k o  b o d o  l a h k o  de
l a v c i  sprot i  s e z n a n j e n i  z 
v s e m i  p o m e m b n e j š i m i  
d o g o d k i ,  s p r e m l j a l i  s vo
j e  d e l o  i n  d e l o  d r u g i h  i n  
t a k o  r e s  l a h k o  k a j  pred
laga l i .  

P r e d n o s t  p r e d l a g a n e 
g a  n a č i n a  d e l a  j e  t u d i  v 
tem,  d a  z n j i m  p r a v  ni
k o g a r  d o d a t n o  n e  obre
m e n j u j e m o ,  s a j  s e  v s e  t e  
i n f o r m a c i j e  n a  t a k  a l i  
d r u g a č e n  n a č i n  ž e  zbi
r a j o  v p o s a m e z n i h  od
d e l k i h  a l i  s l u ž b a h .  

V s e  to  p a  s e v e d a  n e  
p o m e n i  m n o g o ,  č e  n e  
b o m o  k o l i k o r  t o l i k o  ne
p r e s t a n o  p r e b i r a l i  in for
m a c i j  v I n f o r m a t o r j u ,  
n a  o g l a s n i h  d e s k a h ,  pre
k o  z v o č n i k a  i n  d r u g j e ,  
n a  d r u g i  s t r a n i  p a  t u d i  
s a m i  k a j  p r e d l a g a l i ,  č e  
o p a z i m o ,  d a  j e  t o  po
t rebno.  

T o  p a  j e  p o  i z k u š n j a h  
v s a k  d a n ,  k a j t i  za  t e m  s e  
s k r i v a j o  t u d i  b o l j š a  or
g a n i z i r a n o s t  d e l a ,  b o l j š i  
d e l o v n i  rezultat i ,  v e č j a  
g o s p o d a r n o s t  i n  zado
v o l j s t v o  p r i  d e l u  ter  
k o n č n o  t u d i  d i n a r .  

N e j k o  PODOBNIK 

s p o s o b n i  rešit i  p r o b l e m o v  
o k r o g  kva l i te te .  T o  se  n a m  
d a n e s  že  m a š č u j e .  

T a k a  i z v o z n a  n a r a v n a 
n o s t  b o  n u j n a ,  č e  b o m o  ho
te l i  u s t v a r i t i  d e v i z e  za u v o z  
n e k a t e r i h  m a t e r i a l o v ,  k i  j i h  
d o m a  n i m a m o .  O b  g e s l u  
» v e č j i  i zvoz«  b o  s e v e d a  
h k r a t i  p o t r e b n o  doseč i  
» č i m m a n j š i  uvoz« .  

Z g o r n j e  m a t e r i a l e  s m o  ž e  
v l e t o š n j e m  le tu  p r a k t i č n o  
k u p o v a l i  i z k l j u č n o  d o m a .  
N o b e n e  i zb i re  p a  n i m a m o  
p r i  m a t e r i a l i h ,  k i  j i h  n a  
n a š e m  t r g u  n i ,  k o t  so:  
g r a n u l a t i ,  z a k l o p k e ,  n e k a 
tere  k e m i k a l i j e  i n  PU m a s a .  
P r i  g r a n u l a t u  i n  z a k l o p k a h  
t r e n u t n o  n i  m o ž n o s t i  i zb i re .  
D o m a  t e h  m a t e r i a l o v  n i ,  
r a b i m o  p a  j i h  za pro izvod
n j o  ar t ik la ,  k i  j e  nos i lec  
i z v o z a  i n  t u d i  d o h o d k o v n o  
n a j b o l j  d o n o s e n .  T o r e j ,  iz
v o z i t i  b o m o  m o r a l i  to l iko,  
d a  si b o m o  z a g o t o v i l i  mož
nost i  za n e m o t e n  u v o z  t e h  
m a t e r i a l o v .  

P U  m a s e  v l e t o š n j e m  le tu  
n e  m o r e m o  v e č  u v a ž a t i  i z  
n a š i h  v i r o v ,  zato  n a m  m a s o  
u v a ž a j o  t is te  f i r m e ,  k i  s o  
z a i n t e r e s i r a n e  za  PU pod
plate .  T u d i  v p r i h o d n j i h  le
t ih  l a h k o  p r i č a k u j e m o  po
d o b n e  težave,  s a j  g r e  za iz
de lek,  k j e r  p r a k t i č n o  v s e  
m a t e r i a l e  u v o z i m o .  D o k l e r  
b o d o  k u p c i  p o d p l a t o v  l a h k o  
z a g o t a v l j a l i  d e v i z e  za u v o z  
mase,  b o  p r o i z v o d n j a  l a h k o  
tek la  n e o k r n j e n o ,  v na
s p r o t n e m  p r i m e r u  p a  b o d o  
t e ž a v e  z m a t e r i a l o m .  

V s e k a k o r  s e  z a v e d a m o  si
tuaci je,  v kater i  j e  n a š e  
g o s p o d a r s t v o .  S e v e d a  p a  
u p r a v i č e n o  p o s t a v l j a m o  za
h t e v o ,  d a  n a j  us t rezn i  or
g a n i  za l e t o  1981 p r i p r a v i j o  
u k r e p e  p r a v o č a s n o  i n  ukre
p i  n a j  b o d o  tak i ,  d a  b o d o  
l a h k o  v e l j a l i  v s e  leto.  O b  
t a k i h  s p r e m e m b a h ,  k o t  s m o  
j i m  pr iča  letos,  j e  v s a k o  
d o l g o r o č n e j š e  n a č r t n o  go
s p o d a r j e n j e  nemogoče .  

T r d i m ,  d a  b o d o  p r i h o d n j a  
leta z a h t e v a l a  o d  n a s  v s e h  
v e l i k o  t r d e g a  i n  k v a l i t e t n e 
g a  dela,  k a j t i  p o l o ž a j  v 
z a d n j i h  let ih,  k o  s e  j e  b l a g o  
v k o n j u n k t u r i  » s a m o  proda
ja lo«,  j e  k o n č a n .  Zaostreni  
p o g o j i  b o d o  z a h t e v a l i  pro
d u k t i v n o s t ,  k v a l i t e t o  itd.  

D o  začetka  s e p t e m b r a  ni
s m o  i m e l i  z a s t o j e v  z a r a d i  
p o m a n j k a n j a  m a t e r i a l a  i z  
u v o z a .  P r o i z v o d n i  n a č r t  za 
8 m e s e c e v  s m o  v g l a v n e m  
uresnič i l i .  O b u t e v  za i z v o z  
n a  z a h o d  s m o  v e č i n o m a  iz
v r š i l i .  G l e d e  n a  u k r e p e ,  k i  
s o  v p r i p r a v i ,  j e  s e v e d a  
v p r a š a n j e ,  č e  b o m o  t a k o  
n e m o t e n o  p o s l o v a l i  tud i  
z a d n j e  št i r i  mesece.  

V s e k a k o r  s e  m o r a m o  za
vedat i ,  d a  c e l o t n o  n a š e  go
s p o d a r s t v o  d o ž i v l j a  k r u t i  
» t renutek  resnice«.  V za
o s t r e n i h  r a z m e r a h  j e  po
t r e b n a  t o l i k o  v e č j a  zavze
tost  n a s  v s e h ,  če  h o č e m o  
to g o s p o d a r s k o  s t rezn i tev  
prež ive t i  n e o k r n j e n o .  

T o m a ž  KOŠIR 

2. redna seja 
Disciplinske komisije, 

dne 16.7.1980 
Disciplinska komisija j e  

obravnavala 8 primerov 
domnevnih kršitev delov
nih obveznosti in izrekla 4 
ukrepe prenehanja delov
nega razmerja, 1 opomin, v 
2 primerih j e  sprejela 
sklep, da se delavca opro
stita odgovornosti za oči
tane kršitve delovnih ob
veznosti, v 1 primeru pa j e  
sprejela sklep o združitvi 
postopka. 

Ukrep prenehanja delov
nega razmerja j e  bil izre
čen: 

Francu Sifrarju — 
DSSS, ker j e  bil dne 
12.6. 1980 in 17.6. 1980 na 
delu vinjen in j e  spal v 
skladišču med ipren peno, 
tako da ga j e  vodja skladi
šča moral 12.6.1980 od
straniti z delovnega mesta. 

Hasanu Pilinovicu — 
TOZD Obutev Ziri, ker se 
od 18.4.1980 pa do dneva 
disciplinske obravnave ni 
javil na delo, 

Ivanu Kuncu — TOZD 
Obutev Ziri, ker se od 9. ju
nija 1980 pa do dneva di
sciplinske obravnave ni ja
vil na delo, 

Francu Ušeničniku — 
TOZD Plastika Ziri. ker j e  
neupravičeno izostal z dela 
6. in 7. 5. 1980 ter od 19. 5. 
1980 do 6. 6. 1980, na delo 
pa ga ni bilo tudi od 19. ju
nija 1980 dalje. 

Delavca Milan Močnik 
in Janez Vehar se oprosti
ta odgovornosti za oičitane 
kršitve delovnih obvezno
sti, ker ni dokazano, da sta 
kriva očitanih kršitev de
lovnih obveznosti. 



Kako ustvarjamo 
Poslovodska konferenca 

letos krajša 

v dneh od 8. do ll.septem-
hra j e  bila na Bledu poslovod
ska konferenca, k jer  so se, kot 
,ie navada, spet pogovarjali o 
dosedanjih vprašanjih, ki jih 
tarejo, večji del konference pa 
.If bil posvečen naročanju obu
tve po prodajalnah za pomlad 
— poletje 1981. 

Konferenco j e  odpri vodja 
maloprodajne mreže Ivan Ca
puder. ki j e  Se posebej pouda-
•̂1. da j e  konferenca letos 
skrajSana, da bi v smislu stabi
lizacije nekaj prihranili. Ven
dar čas za naročanje ne bo 
prav nič skrajSan, kajt i  izred
no pomembno je, da j e  naroče
na prava obutev in v pravih 
količinah. T o  namreč vpliva 
l a  uspeh posamezne prodajal
ne pa tudi na uspeh celotne 
delovne organizacije. 

Ivan Capuder j e  uvodoma 
zato Se posebej omenil, da bo 
treba delati ves dan skrajno 
disciplinirano in resno. 

V takem vzduSju se j e  kon
ferenca začela. 

smotrno naročanje j e  iz
redno važno, da poslovodje 
spoznajo kako so obutev pro
dajali v pretekli sezoni, katere 
so bile pomanjkljivosti pri sa-
'nih modelih, izdelavah, bar-
vah. katere organizacijske ob-
''ke so uspele in katere manj. 
Najprej j e  spregovoril Tone 
Klemenčič, vodja programa 
lahke obutve in novi vodja 
marketing službe. 

P o  n j e g o v i h  b e s e d a h  s m o  
^ pretek l i  sezon i  na jusped-
"®jSe p r o d a j a l i  s t a n d a r d n o  
o b u t e v  v č r n i  a l i  t e m n o  r ja-
VI b a r v i ,  p o s e b n o  to v e l j a  za 
zaprto  o b u t e v ,  n a j u s p e š -
•'ejSi a r t i k e l  j e  b i l  št. 13 
^ č r n i  b a r v i  g r u p a  17 — 
z n e k o l i k o  v i š j o  peto.  

. T a k o  s m o  d o  k o n c a  j u l i j a  
•^ela l i  257 t i soč  p a r o v  
o b u t v e ,  p r o d a l i  p a  141 t i soč  
P®''ov, t o  p o m e n i ,  d a  j e  b i l o  
o b  k o n c u  j u l i j a  n a  za logi  Se 
Ч в  tisoč p a r o v ,  k a r  j e  p r a v  
'gotovo v e l i k o  p r e v e č .  

Za t a k o  s t a n j e  so  s e v e d a  
do ločeni  v z r o k i .  K u p n a  
^ o č  se  j e  z m a n j š a l a ,  p r a v  
tako  j e  p o s e b n o  n a  začetku  
oi lo v r e m e  i z r e d n o  n e n a 

vodstveni delavci v uvodu v 
konferenco, o razmerah na tr-
žiSču in v prodajalnah, organi
zaciji dela, odnosih med cen
tralo in prodajalnami in Se o 
v mnogih drugih vpraSanjih. 

k l o n j e n o  n a š i  p r o d a j i .  Tret
j i  i z r e d n o  p o m e m b e n  nega
t i v n i  d e j a v n i k  s o  b i l e  neka
tere  n e u s t r e z n e  b a r v e .  O b  
t e m  j e  z a n i m i v o ,  d a  se  j e  
o b u t e v  č r n e  b a r v e  o b i č a j n o  
v e d n o  d o b r o  p r o d a j a l a .  

U s p e h  m a l o p r o d a j n e  
m r e ž e  v o b d o b j u  p o m l a d  — 
p o l e t j e  tore j  n e  m o r e m o  
ocen i t i  k o t  z a d o v o l j i v ,  če
p r a v  s m o  v p o p r e č j u  z dru
g i m i  m r e ž a m i  n a š e  s t r o k e  
v e n d a r l e  k a r  so l idn i .  

Vodja domače prodaje Silva 
Pivk j e  obvestila poslovodje o 
sodelovanju s tujimi dobavite
lji. Letos so tuji  dobavitelji po
slali v naSe prodajalne 570 ti
soč parov obutve, od tega 25 
tisoč parov z zakasnitvijo. To
rej predstavlja v naSi prodaji v 
mreži tu ja  obutev skoraj 7 0 1 .  

Zakasnitev dobav tujih do
baviteljev lahko povzroči veli
ke težave v sami prodaji in 
nepotrebne zaloge. Zato se j e  
treba dogovoriti, kako n a j  bi 
poslovodje postopali v odnosu 
do dobaviteljev, ki zamujajo 
dogovorjene roke. Treba j e  
vedeti, da v centrali ni možno 
vedno natančno in dobro oce
niti, ali se obutev še izplača 
prevzeti. Vloga poslovcxiij n a j  
hi bila odslej še večja in odgo
vornejša. Sami n a j  bi ocenili, 
kako n a j  bi bilo s to obutvijo, 
oz. poslali dobaviteljem dopi
se s katerimi bi zahtevali pri
stanek dobaviteljev, da obutev 
lahko zadržijo do konca sezo
ne, sicer bi j o  lahko vrnili 
takoj. Verjetno bi se na ta 
način zaloge zmanjšale, čeprav 
j e  starih zalog pravzaprav 
malo. 

Stane Car j e  opozoril poslo
vodje na nekatere nepravilno
sti, ki so se pokazale v poslova
n ju  pretekle sezone. Med dru
gim so v nekaterih prodajal
nah vračali zelo neurejeno 
obutev ali pa celo nošeno. To 
se j e  pojavilo skoraj v vseh 
prodajalnah. 

Tokrat smo se na začetku 
konference najprej  pogovorili 
s prodajalci-poslovodji, ki so 
pred kratkim prevzeli nove 
prodajalne. Beseda j e  tekla o 
cenah, ki so jih dali vodilni in 

Stane  T u š a r ,  L j u b l j a n a  
V.:  

Omenim n a j  slabo povezavo 
med centralo in prodajalnami. 
Tudi določeni problemi se pre
počasi rešujejo. Pri Alpini sem 
že 22 let in vsa ta leta smo zelo 
malo vlagali v nove aranžerske 
materiale. 

Ljudje  v prodajalnah imajo 
tudi svoje probleme in bi se že
leli včasih pogovoriti z vodilni
mi delavci pa jih enostavno v 
prodajalne ni. 

Kar zadeva letošnjo kolekci
jo, menim, da bo standardna 
obutev zanesljivo prodajna, si
cer pa je  težko v novih proda
jalnah načrtovati, k a j  bo naj
bolj  šlo. 

Stana  J e r e b ,  n a m e s t n i c a  
p o s l o v o d j e  i z  Š k o f j e  Loke:  

Verjetno bi se s tujimi doba
vitelji lahko hitreje in boljše 
pogovorili po telefonu. Za našo 
prodajalno velja, da včasih 
kasni Poliks s copatami. Jugo-
plastika pa pošlje desortirano 
obutev. 

Zlata Šiprak,  B j e l o v a r :  
Lahko trdim, da j e  bila obu

tev, v primerjavi z modeli, v 
pretekli sezoni precej drugač
na. Verjetno so zato krivi dru
gi materiali ali pa sama kvali
teta izdelave. Prav gotovo j e  
Alpinina obutev v zadnjih 
dveh letih v tem pogledu naza
dovala. Treba bi bilo ugotoviti, 
kdo j e  odgovoren za tak padec 
kakovosti. 

V l a d o  Deak;  N o v o  mesto :  
Velika j e  razlika med proda

jalnami v Zagrćbu in Novim 
mestom, kjer  sedaj delam. 
Okus potrošnikov je  različen, 
prav tako tudi potrebe. V zvezi 
s kolekcijo, ka j o  bomo danes 
obravnavali, lahko rečem, da 
j e  videti dobra, kolikor j o  seve
da poznam. 

Mario Krš ić,  Zagreb  V.: 
Moja prodajalna j e  bila od

prta .šele pred nekaj dnevi. Za
to mi še ni znano kakšno obu
tev bo tuka j  možno prodati, 
predpostavljam pa, da bodo 
potrebe potrošnikov različne. 

Kot pomanjkljivost naše 
obutve bi omenil, da je  pretrda 
in premalo udobna. 

Zavedam se, da si bo treba v 
novi prodajalni, v povsem no
vem okolju šele ustvariti 
ugled. To pa ni možno le s 
kvalitetnimi čevlji. temveč 
tudi s prijaznostjo in solidno-
s t jo  pri sami postrežbi. 

Milomirka  G n j a t o v i č ,  
Beograd :  

Končno bi morali točno 
ugotoviti kdo za k a j  odgovarja, 
posebno v takih slučajih, ko 
pride do znižanj. Kar zadeva 
barve prav gotovo lahko pro
dajalci prevzamemo del kriv
de. Toda druge napake so še 
vidnejše in so še bolj  vplivale 
na samo prodajo. V zvezi z od
govornostjo bi rekla še to. da 
bi tako v prodajalnah, kot tudi 
v centrali morali postaviti na 
druga dela tiste, ki svojega ne 
obvladajo. 

Morda beseda, dve o rekla
macijah: le-te ne prihajajo v 

(\adaljvvanje na i. strani) 
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(Nadaljevanje s 3. strani) 
roku, vpraSanje pa je tudi, 
kakSno obutev poSiljajo v pro
dajalne. 

da torej po te j  plati konferen
ca ni okrnjena. Se j e  pa po
trebno seveda бе marsikaj do
govoriti. Upam, da bo z dobro 
organizacijo čas tudi za to. Za 
razreševanje mnogih proble

mov v prodajalni bi bilo ko
ristno, da bi kot obliko dela 
uvedli kolegij poslovodij. Mi
slim, da bi bila to zelo korist
na potreba. 

Letos  j e  b i l a  k o n f e r e n c a  n a  B l e d u  v h o t e l u  P a r k  

B o g o l j u b  Koet ić,  Cačak:  
V Alpini sem šele mesec dni, 

prej sem delal v prodajalni Pe-
tar Velebit. Opažam že neka
tere drobne napake, ki pa so 
podobne kot pri prejšnji firmi, 
lipam pa, da jih bomo s skup
nimi močmi sproti razreševali. 

J a n e z  K a v č i č ,  Š k o f j e  L o k a :  
Lahko rečem, da j e  v večjih 

prcxlajalnah lažje delati. Delo 
se porazdeli in ga j e  možno 
kvalitetno opraviti. Seveda pa 
so povsod kadrovski problemi. 

Ге bi ocenil razliko med pro
da jo  v prejšnji prodajalni in v 
sedanji, menim, da bo v novi 
prodajalni možno prodajati 
vse vrste obutve, od klasične, 
modne in športne. Se to j e  za
nimivo, da v novi prodajalni 
kar 40'? kupcev predstavljajo 
turisti. 

J a k o b  Cel ik,  v o d j a  ra jo
n a ;  

Vodje rajonov smo pogosto 
med dvema ognjema. Na eni 
strani so zahteve centrale, na 
drugi strani potrebe in možno
sti prodajaln in delavcev v 
prodajalnah. Ocenjujem, da 
mnogo zahtev prodajaln cen
trala ne rešuje sproti, mi na 
terenu poskušamo vse opravi
ti, tako kot j e  treba. T o  velja 
za organizacijske ukrepe, za 
reševanje različnih drugih te
žav prodajaln in prodajalcev, 
kadrovska vprašanja in podob
no. Zlasti ponekod so težave 
izredne. V mnogih primerih 
primanjkuje skladiščnih pro
storov, pa tudi prodajaln ne 
urejujemo pov.sod. kot bi bilo 
treba. V zvezi s predispozicijami 
smo poizkušali uvesti učinko
vit sistem, vendar zadeve ne 
gredo povsod, kot smo plani
rali. 

O konferenci Se tole; mislim, 
da j e  časa za naročanje dovolj, 

O b  z a k l j u č k u  s o  udele
ž e n c e  k o n f e r e n c e  o b i s k a l i  
d i r e k t o r  DO T o m a ž  Koš i r ,  
v o d j a  s p l o š n o  o r g a n i z a c i j 
s k e g a  s e k t o r j a  B o r i s  Mar-
k e l j ,  v o d j a  f i n a n č n e g a  sek
t o r j a  J a n e z  B o h i n c  i n  v o d j a  
t e h n i č n e g a  s e k t o r j a  Mar
j a n  B o g a t a j .  

D i r e k t o r  DO j e  spregovoril 
o osnovni usmeritvi Alpine v 
naslednjih petih letih. Se ved
no bomo letno proizvedli 
okrog 1„3 milijona parov obu
tve, od tega okrog eno polovico 
ženskih. 

Smučarska obutev ho imela 
v proizvodnji prioriteto, pou
darek pa bo dan tudi tekaški 
obutvi, ki j e  izključno orienti
rana na zahodno tržišče. Do
polnilni program za proizvod
n j o  v »mrtvi« sezoni pa bodo 
sestavljale športne copate, 
obutev za po smučanju in pla
ninska obutev, k jer  bo večji 
poudarek dan lahki planinski 
obutvi z direktno brizganimi 
podplati iz termoplasta. Pou
darek bomo vsekakor dali obu
tvi, v katero j e  vloženo čim 
manj  živega dela. 

Poudaril je, da moramo tudi 
v MPM stalno napredovati, 
vlagati v nove investicije, ven
dar v dobro pretehtane inve
sticije. 

V nadaljevanju j e  direktor 
DO podal splošno oceno poslo
vanja,  izpostavil j e  splošne 
probleme na trgu, poleg tega 
pa še problem visokih zalog in 
slabe kvalitete v delovni orga
nizaciji. 

Poslovanje v MPM j e  ocenil 
kot zadovoljivo, s a j  plan, kl jub 
temu da j e  bil visok, dobro do
segajo. 

Podrobneje j e  poslovanje 
celotne delovne organizacije, 
še posebej pa maloprodajne 
mreže prikazal J a n e z  Boh inc .  

V m a l o p r o d a j n i  m r e ž i  s o  
v p r v i h  e m e s e c i h  d o s e g l i  za 

26 m i l i j a r d  s t a r i h  d i n  real i
zac i je ,  u s t v a r i l i  s o  6,2 mi l i 
j a r d e  S d i n  d o h o d k a ,  4,9 
m i l i j a r d  S d i n  č istega do
h o d k a .  Za s k l a d e  j e  o s t a l o  
2,6 m i l i j a r d  S d i n ,  za a k u 
m u l a c i j o  p a  2,3 m i l i j a r d e .  
K o n e c  j u n i j a  j e  b i l o  v pro
d a j a l n a h  z a p o s l e n i h  331 de
l a v c e v .  N a j v i š j i  d o h o d e k  i n  
a k u m u l a c i j o  sta  d o s e g l i  
p r o d a j a l n i  C e l j e  i n  Z a g r e b  
I. 

N a j u s p e š n e j e  o d  v s e h  
p r o d a j a l n  s o  p o s l o v a l i  v 
LJUBLJANI-ŠENTVID, 
k j e r  s o  p r o d a j a l c i  u s t v a r i l i  
n a j v i š j i  d o h o d e k  i n  a k u m u 
l a c i j o  n a  zapos lenega.  

2 a l  p a  j e  6 p r o d a j a l n  ime
l o  v p r v e m  p o l l e t j u  i z g u b o  
i n  v s e  t e  b o d o  m o r a l e  d o b r o  
a n a l i z i r a t i  v z r o k e  neuspeš
n e g a  p o s l o v a n j a  ( B a n j a  Lu
k a  I i n  II, K a r l o v a c ,  K r a g u -
j e v a c ,  S i b e n i k  i n  Split) .  

Ob koncu j e  šef finančnega 
sektorja še poudaril, da se v 
prodajalnah ne bo smelo več 
nagrajevati le po prometu, 
ampak predvsem po kvaliteti 

dela. To pomeni, da prodajalci 
ne smejo misliti le na promet, 
ampak tudi na višino stroškov, 
do katerih j e  prišlo ob dosega
n ju  takšnega prometa. 

Marjan  B o g a t a j  j e  udeleže
nec konference seznanil s pro
blemi proizvodnje in kot glav
ni problem izpostavil pomanj
kanje  delavcev v Zireh. Usta
vil se j e  še ob problemih kvali
tete ter oskrbi proizvodnje z 
repromaterialom. V proizvod
nji  n a j  bi nekako do srede ok
tobra končali z izdelavo kolek
cije jesen-zima 1980 in nato 
bo do konca leta potekala pro
izvodnja obutve za Sovjetsko 
zvezo. Izdelati morajo že 
42.000 parov apreski obutve, 
sredi decembra pa bodo tudi že 
začeli s proizvodnjo spomlada-
ske kolekcije. 

B o r i s  Marke l j  j e  spregovo
ril o splošno organizacijskih 
problemih v delovni organiza
ciji. Se posebej j e  razložil Pra
vilnik o ugotavljanju z delom 
pridobljenih delovnih zmožno
sti, izpostavil Se problem obi
skovanja tečajev o protipožar
ni zaščiti ter položaj trgovin v 
okviru SLO. Gradiva za seje 
delavskih svetov, razni samo
upravni akti ipd. se že kar pre
cej prevajajo v srbohrvaščino, 
a na žalost Se ne vsa. Nazad
n j e  pa j e  omenil .še vlogo 
samoupravnih delovnih sku
pin in vlogo prodajalcev v njej .  

I v a n  Capuder,  vodja malo
prodajne mreže, j e  ob koncu 
konference ocenil delo posebne 
komisije. Ocena kolekcije za 
pomlad-poletje 1980 j e  ugod
na, naredili pa so napako v iz
boru barv, problem pa j e  bila 
Se slaba kvaliteta. Roki doba
ve Alpinine obutve niso pred
stavljali problema, cene pri
merne in v skladu s konkuren
co, zaloge pa prevelike iz več 
vzrokov. 

Tudi kvaliteta dobavljene 
obutve j e  bila dobra, precej pa 
so dobavitelji kasnili z roki, oz. 
25.000 parov obutve sploh niso 
poslali. 

Prav tako so dobro ocenili 
tudi Alpinino kolekcijo za je
sen zimo 1980/81. Cene pa so 

P o s l o v o d j e  s o  d e l a l i  tud i  v 
b i l a  p r i  t e m  v v e l i k o  p o m o č .  

s k u p i n a h .  M a n e k e n k a  j i m  j e  



Kako ustvarjamo 

nekoliko visoke. Pri tu j i  obutvi 
dobavitelji ponovno kasne z 
roki dobave, še posebej pri 
otroSki obutvi. 

Alpinina kolekcija za sezono 
pomlad-poletje 1981 j e  dovolj 
Široka, pri izboru pa so se odlo
čili za bol j  umirjene barve.  
Tudi pri dobavljeni obutvi so 
imeli možnost izbora med 
mnogimi modeli, zato so res 
lahko izbrali vse, kar  so želeli. 

Komisija j e  obravnavala 
tudi program Alpinine proiz
vodnje in ugotovila, da j e  pri
lagojen maloprodajni mreži. 
Pohiteti pa morajo z izdelavo 
lahke planinske obutve in trim 
copat. 

I V A N  C A P U D E R  j e  t u d i  
Ugodno o c e n i l  p o s l o v o d e k o  

Na  n o g i  j e  l a ž j e  u g o t o v i t i ,  č e  j e  č e v e l j  v r e d u .  

k o n f e r e n c o .  K l j u b  s k r a j š a 
n j u  z a  e n  d a n  s o  v s e  d e l o  
u s p e š n o  o p r a v i l i .  P o u d a r i l  
j e  š e  d o b r o  s o d e l o v a n j e  
m e d  p o s a m e z n i m i  d e l o v n i 
m i  s k u p i n a m i  i n  o d l i č n e  
p o g o j e  d e l a .  P r a v  t a k o  p a  
s o  r e š i l i  m n o g e  m a n j š e  p r o 
b l e m e ,  k i  s e  p o j a v l j a j o  v 
p r o d a j a l n a h .  

P o  d a l j š i  r a z p r a v i  o m n o 
g i h  v p r a š a n j i h  j e  I v a n  
C a p u d e r  z a k l j u č i l  k o n f e 
r e n c o  z ž e l j o ,  d a  b i  t u d i  n a 
s l e d n j a  k o n f e r e n c a  pote
k a l a  v t a k o  p r i j e t n e m  
v z d u š j u .  

B r i g i t a  G r o š e l j  
N e j k o  P o d o b n i k  
Mišo C e p l a k  

N o v i  p o s l o v o d j e ,  m n o g i  s s t a r i m i ,  ža l  s l a b i m i  i z k u š n j a m i  

Prodavaonica Niš 
Naša prodavaonica u 

Nišu otvorena j e  1968 godi-
ne. U gradu, a i u naš o j 
mreži po ostvarivanom 
prometu spadala j e  u red 
manjih prodavaonica. 

Krajem 1971 godine pro
davaonica počinje bilježiti 
značajniji  rast prometa, 
koji se nastavl jao i nared-
nih godina, tako da j e  1979 
godine prodavaonica po 
ostvarenom prometu zau-
zela 14. mjesto. Unatoč 
izuzetno veiikoj konkuren-
ciji dan as smo vodeča pro
davaonica obuče u Nišu, 
Uporedi !i se mjesto koje j e  
prodavaonica zauzimala 
ranije i sada uočljiv j e  izu-
zetan napredak. 

Struktura prodate obuče 
te odnos broja  prodatih 
pari i ostvarenog prometa 
ukazuje  da se prodavaoni
ca nalazi na području sla
be kupovne moči. 

Upravo z bog slabe ku-
povne moči ovdašnjeg 
tržišta i ovogodišnjih sta-
bilizacionih mjera, visok 
rast prometa, koji smo 
bilježili ranijih godina, ove 

če godine gotovo sigurno 
izostati. Nadamo se, da če 
dostignuče plana na kra ju  
godine biti financijski 
oko 100 ? ,  a parovno 
dosta manje.  

Kao i večina prodavao
nica imamo nekih proble
ma. Momentalno nam ne-
dostaje  skladišnog prosto
ra, tako da nam prodavao
nica povremeno liči na 
skladište. Nemogučnost di
rektne dopreme robe u 
teku sezone. Poseban nam 
j e  problem neodgovarajuči 
sortiment osobito kod 
dječ je  obuče koji j e  ove 
godine došao do izražaja. 
Personalni problemi 
koji su se vukli u ovoj  pro-
davaonici godinama sada 
su prošlost. 

Prodavaonica ima danas 
5 zaposlenih. T u  su poslo-
vođa Josip Kasaič i proda-
vači Hranislav Grozdano-
vid, Slobodanka Stankovi(=, 
Gordana Kasaic i Jadran
ka Krstič. 

K o l e k t i v  
p r o d a v a o n i c e  NIŠ 



Kako ustvarjamo 

Razvojno - pripravljalna 
služba obutve 

v d o s e d a n j i h  p r e d s t a v i t v a h  s m o  p r i k a z o v a l i  v e č  a l i  
m a n j  p r o i z v o d n e  o d d e l k e .  Zato s m o  s e  t o k r a t  o d l o č i l i  z a  
p r i k a z  d e l a  r a z v o j n o - p r i p r a v l j a l n e  s l u ž b e  o b u t v e ,  t o r e j  
s l u ž b e ,  k i  j e  š e  k a k o  p o m e m b n a  z a  u s p e š e n  p o t e k  p r o i z v o d 
n e g a  p r o c e s a .  T a k o  v a s  b o m o  s e z n a n i l i  z d e l o m  v :  
— m o d e l i r n i c i  l a h k e  o b u t v e  
— m o d e l i r n i c i  š p o r t n e  o b u t v e  
— t e h n o l o š k e m  o d d e l k u  

v m o d e l i r n i c i  l a h k e  o b u t 
v e  s m o  ee  n a j p r e j  u s t a v i l i  
p r i  K O N R A D U  P E T E R .  
N E L J U ,  m o d e l i r j u  l a h k e  
o b u t v e .  

» U k v a r j a m  s e  p r e d v s e m  
z m o d e l i r a n j e m  v z o r c e v .  
I d e j n e  s k i c e  d o b i m  o d  tu
j e g a  m o d e l i r j a .  P r e p r i č a n  
s e m ,  d a  b r e z  t u j i h  m o d e -
l i r j e v  n e  b i  v e l i k o  n a p r a 
v i l i ,  s a j  i m a j o  t i  d o s t o p  d o  
v s e h  n o v o s t i ,  k i  s e  b o d o  
p o j a v i l e  n a  t r g u .  T e ž k o  b i  
s e  b i l o  n e k o m u  v k l j u č i t i  v 
t a  k r o g  m o d e l i r j e v  n a  n o v o .  
S e v e d a  p a  t u j i  m o d e l i r ,  k i  
d e l a  z a  n a s ,  n i k o l i  n e  p a z i ,  
č e  s e  t a k š n a  o b u t e v  l a h k o  
i z d e l u j e  v p r o i z v o d n j i .  

Naša naloga j e  potem, da te 
nove modele prilagodimo raz
meram v proizvodnji. Izde
lamo veliko vzorcev, ki pa jih 
često prodajalci ob izboru 
osiromašijo. Pri modeliranju 
moramo seveda poznati tehno
logijo izdelave, gledamo pa 
tudi na to, da j e  čevelj  čim bol j  
poceni, da se za izdelavo upo
rabi jo cenejši materiali. R e s  j e  
tudi, da so vzorci precej lepši, 
kot pa čevlji, ki pridejo iz 
redne proizvodnje, s a j  j e  ma
terial za njihovo izdelavo 
često precej slabši. V proizvod
n j i  bi se verjetno izdelovalo 
kvalitetneje, če bi delavci poz
nali, kako se odvija celotni 
postopek izdelave določene 
obutve. Pri svojem delu so
delujem predvsem s sodelavci, 
premalo pa j e  sodelovanja s 

prodajo. Dela imamo včasih 
čez glavo, drugič pa lahko ne
koliko lažje zadihamo. 

Dodal bi še, da  j e  ljudem 
težko dopovedati, da  nihče 
vsega ne ve. Prav  tako pa lju
d j e  tudi ne mara jo  priznati 
svojih napak in zato se te več
krat ne popravijo ali pa kriv
da pade na drugega.« 

J a n e z  V e h a r  j e  med mo-
delirji  lahke obutve še na jbol j  
povezan s proizvodnjo. 

»Po izbiri kolekcije dobim 
vzorce, na katere prodajalci 
d a j o  pripombe in te pripombe 
potem upoštevamo. Vzorce j e  
treha prilagoditi proizvodnji. 
Poskrbeti moram za poskusno 
proizvodnjo, to j e  za izdelavo 5 
parov določenega artikla. V 
oddelku seši jejo zgornje dele 
za te  pare in j ih oddajo v mon
tažo. S poskusno proizvodnjo 
se v montaži u k v a r j a j o  prav za 
to določeni delavci, ki pa mo
ra jo  pri svojem delu upo
rabl jat i  s t ro je  za redno pro
izvodnjo. K o  so petparski 
vzorci narejeni, j ih damo 
preizkusiti na nogo, pregle
damo pripombe. Ko j e  vse v 
redu, v gradirnici na tankem 
papirju zrisane modele zgradi-
ra jo  po sortimentih za redno 
proizvodnjo. M e n i m ,  d a  5 p a r o v  o b u t v e  
l a h k o  d o v o l j  d o b r o  p o k a ž e ,  
a l i  j e  n e k  a r t i k e l  d o b e r  a l i  
n i .  T e ž a v e  p a  s o ,  k e r  j e  
m a t e r i a l  z a  v z o r c e  p r e c e j  
b o l j š i  (pogos to )  o d  t i s t e g a  
z a  r e d n o  p r o i z v o d n j o ,  z a t o  
o b u t e v  n i  t a k o  k v a l i t e t n a .  
R e s  p a  j e  t u d i ,  d a  v č a s i h  v 
p r o i z v o d n j i  p r e m a l o  p a z i j o  
p r i  de lu .«  

V razgovor se j e  vključil 
tudi vodja modelimice lahke 
obutve  M i l a n  M o č n i k :  

»Napake pri proizvodnji 
obutve bi morali reševati takoj  
takrat,  ko se pojavi jo,  in j ih  
analizirati, ne pa da o tem 
razpravljamo šele čez čas, ko 
ni več dokazov. Preveč po
gosto tako v delovni organi
zaciji vali jo vso krivdo na nas. 
K o p a  ugotove, da  napaka ni 
naša, se ne raziskuje naprej in 
vsa s tvar  utihne.« 

J a n e z  V e h a r :  
»Včasih j e  mojstrom in kon

trolorjem težko dopovedati, da 
j e  nekaj  res dobro priprav
ljeno. Mogoče se pojavl ja  pri 
n j ih  tudi problem strokov

nosti. Smo pa v razvoju tudi 
premalo obveSčeni o napakah, 
ki se po jav l j a jo  v proizvodnji.« 

Milan  M o č n i k ;  
»Pri oblikovanju obutve j e  

nu jno  potrebno teamsko delo. 
Pri nas pa j e  problem, ker vse 
delamo sami. V zvezi s tujim 
modelirjem bi dodal, da ga 
imajo praktično vse tovarne in 
to ne samo enega. V Itali j i  j e  
grupa modelirjev, ki se o vsem 
pomenijo in ni možnosti, da bi 
se npr. kdo od naših vrinil 
mednje. 

N a r e d i l i  s m o  m n o g o  m o 
d e l o v ,  v e n d a r  j i h  p r o d a j a l c i  
i z b e r e j o  l e  v n e k a t e r i h  b a r 
v a h ,  k a r  k o l e k c i j o  os i ro
m a š i .  N a  d r u g i  s t r a n i  p a  
i m a m o  p r e c e j š n j o  r e k l a m o  
z a  n a š o  o b u t e v ,  ž a l  p a  s o  
i z l o ž b e  v p r o d a j a l n a h  v e č 
k r a t  p r e c e j  o s i r o m a š e n e .  
K a k š n a  p o s e b n a  r e k l a m a  
s p l o h  n i  p o t r e b n a ,  s a j  n a s  
s t r a n k e  p o z n a j o  i n  v e d o ,  
k j e  l a h k o  d o b e  d o l o č e n o  
o b u t e v .  V e č k r a t  d e l a m o  
p r e v e č  » a d  hoc«  — n a  h i t r o  
s e  o d l o č i m o  z a  n e k o  o b u 
t e v ,  k i  j e  t a k r a t  n a  t r g u  
i s k a n a .  K e r  p a  n a s  p o t r o š 
n i k i  p o  t e j  o b u t v i  n e  poz
n a j o ,  s e  l a h k o  z g o d i ,  d a  
p r i d e  d o  p r e c e j š n j e  š k o d e  « 

Vse  načrtovane vzorce j e  
potrebno poskusno izdelati in 
za izdelavo zgornjih delov 
poskrbijo v razvoju lahke 
obutve 4 p r e š i v a l k e .  Vsaka 
od njih opravlja določene 
operacije, dve skrbita za pri
pravo obutve, dve pa šivata.  V 
oddelek so prišle iz redne pro
izvodnje, plačane so po režij
skih urah, vendar menijo, da 
se v proizvodnji lahko zasluži 
več. Modele morajo večkrat 
popravljati  in šele. ko so dobro 
narejeni, j ih d a j o  naprej. Ce bi 
v drugih šivalnicah izdelovali 
takšne zgornje dele, kot j ih 
izdelujejo tukaj ,  potem, kot 
pravi jo  prešivalke, ne bi bilo 
problema s kvaliteto. Delati 
morajo natančno in težko ra
zumejo, da se drugje  dela dosti 
slabše. Case izdelave tudi 
merijo in s tem si pomagajo 
normirci. Določene stvari pa 
izdelujejo tudi na strojih za 
redno proizvodnjo v oddelkih, 
s a j  v modernici lahke obutve 
teh strojev nimajo. Z modelirji lahke obutve 
tesno sodelujejo  t e h n o l o g i  i n  
n o r m i r c i .  J a n e z  S p i k ,  vodja 
tehnologov, j e  poudaril, da  
morajo tehnologi spremljati  
neko obutev od vzorca do 
končne izdelave v redni pro
izvodnji. »Takoj  ko dobimo 
naročila, naredimo opise ma
terialov. Modelirji naredijo 
šablone za poskusno proizvod
n j o  in če ni k a j  v redu, j ih  
popravimo ter seveda preizku
simo. Zal pa j e  za poskusno 
proizvodnjo pogosto prekratek 
rok, pr imanjkuje  pa tudi ma
teriala in sestavnih delov 
obutve. Poskusna proizvodnja 

mora biti toliko prej, da j e  še 
čas  za izdelavo orodij za redno 
proizvodnjo — za gradiranje 
in nato izdelavo sekalnih 
nožev in drugih orodij. Več
krat pa zmanjka časa za do
ločene stvari prav zato, ker 
materiala ne dobimo pravo
časno, ampak navadno šele 
takrat,  ko ga nabavi jo za red
no proizvodnjo — pa še tega 
včasih zavrnemo, ker ni dober. 

N a l o g a  t e h n o l o g o v  j e  še ,  
d a  o p i š e j o  t e h n o l o š k i  p o 
s t o p e k  i z d e l a v e  d o l o č e n e  
o b u t v e  z a  n e k  o d d e l e k .  
T e h n o l o g  j e  d o l ž a n  v s a k  
a r t i k e l  s p r e m l j a t i  v p r o 
i z v o d n j i  i n  d a j a t i  v s a  po
t r e b n a  p o j a s n i l a .  N e k a t e r i  
t e h n o l o g i  s e  u k v a r j a j o  sa
m o  z l a h k o ,  d r u g i  s a m o  s 
t e ž k o  o b u t v i j o  i n  n e k a t e r i  
o d  n j i h  s o  h k r a t i  š e  n o r m i r 
c i .  

S k r a t k a ,  d o l ž n o s t  t e h n o 
l o g a  j e ,  d a  n a  n a j b o l j  opt i
m a l e n  n a č i n  s p r a v i  o b u t e v  
s k o z i  p r o i z v o d n j o .  R a z l i k e  
n a s t o p a j o  o d  m o d e l a  d o  
m o d e l a ,  p o m a g a m o  p a  s i  s 
p o s k u s n o  p r o i z v o d n j o ,  p r e 
c e j  p a  t u d i  s p r a k t i č n i m i  
i z k u š n j a m i «  

O delu normircev smo se 
pogovarjali z L o j z e t o m  Gre-
g o r a č e m ,  ki ima že dolgoletne 
izkušnje na tem področju: 



Kako ustvarjamo 
»Kljub temu da drugi »dik

tirajo«, k a j  moramo delati, j e  
normirec pri svojem delu so
razmerno samostojen. V ok
viru tega želimo biti čim bolj 
strokovni. 

Na drugi strani pa prevla
duje predvsem težnja po čim 
Večjih časih, tako da smo po
gosto zaradi raznih razlogov 
že deloma socialni delavci. 
Kar zadeva sistem normiranja 
pa tudi nagrajevanja nasploh, 
mislim, da smo premalo prožni 
•n da hi pravilnik morali pri
lagajati potrebam. 

Za norme pa trdim, da se 
fnorajo prilagajati stopnji or
ganiziranosti in kvaliteti. Se
veda pridejo v poStev tudi t.i. 
standardni časi, ki so pri več 
art ik l ih  enaki .  

Povezanost  n o r m i r a n j a  
Oz. samega  dosega  n o r m  z 
organiz i ranost jo  j e  zelo ve-
|>ka, s a j  n p r .  neredna  do-
b a v a  m a t e r i a l o v  i n  s laba  
pr iprava  ze lo  s l a b o  v p l i v a  
na  doseg  n o r m .  

T u d i  s icer v e l i k a  ser i ja  
določenega ar t ik la  n i m a  
pravega  u č i n k a ,  če  j o  raz
b i j e m o  v v e č  Šivalnic. Me
nim, d a  i m a m o  v organi
zaciji,  Se v e č  p a  pr i  k v a 
rtet i ,  še  v e l i k o  s k r i t i h  re
zerv.« 

V o k v i r u  tehnološkega  
oddelka  d e l u j e j o  p o l e g  teh
no logov  za l a h k o  o b u t e v  
^ d i  tehnolog i  težke  obutve .  
Organizac i j sko  j e  to, k a k o r  
p r a v i j o  sami,  zgrešeno, s a j  
oi Veliko b o l j  sodi l i  k raz
v o j u  težke  o b u t v e .  R e s  p a  j e  
tudi, d a  s o  b i l i  v e č  l e t  n a z a j  
tehnologi  samosto jn i .  Teh
nologi  težke  o b u t v e  prak
tično n i m a j o  n o b e n e  pove
zave  z v o d j e m  tehnologov,  
Pri d e l u  se m o r a j o  zanesti  
®ami nase.  Ce b i  de lova l i  v 
o k v i r u  r a z v o j a  težke obut
ve« b i  tud i  v e l i k o  l a ž j e  
opremljal i  o b u t e v  o d  začet-
k a  p a  d o  konca.  

af" Л 
Pavel 2akelj: 
»Pri svojem delu sem po-

vezan z modelirji težke obut-
У®' NaSe delo izhaja iz de-
Kadnega plana, kjer vidimo, 

je potrebno pripraviti za 
proizvodnjo. V dekadnem pla-
"u poiščemo vzorec, naredimo 

"Parsko poskusno proizvod-
Jo in ko j e  vse v redu, v 

^•"adirnici razmnožijo šablone 
a vse Številke. Na tej  osnovi 

pa potem damo izdelati sekala, 
••av tako delam tudi opise 

modela in normative časa, sem 
namreč tehnolog in normirec 
hkrati. To je  po svoje dobro, 
s a j  si neko stvar sam zamisliS 
in jo tudi izvedeš. Prav tako je  
potrebno sestaviti tudi pred
pise za sekanje za prikrojeval-
nico. 

Dela imamo precej več v 
zimskem času, ko j e  sezona, 
pozneje pa nismo več tako na 
tesnem s časom. Pri izdelavi 
sekal so težave, ker primanj
kuje kvalitetnega jekla (uvoz), 
zato morajo razdirati stara 
sekala, vendar material izgubi 
na kvaliteti. Prav tako j e  
navadno istočasno pritisk za 
izdelavo sekalnih nožev tako 
za lahko kot za težko obutev.« 

V m e s n o  de lo  m e d  tehno
l o g i  i n  izdelovalc i  s e k a l n i h  
n o ž e v  se o p r a v l j a  v gradir-
nici.  

Na o s n o v i  n a  p a p i r j u  iz
d e l a n i h  mode lov ,  k i  j i h  do
b i j o  i z  o b e h  o d d e l k o v  raz
v o j a  v grad i rn ic i  te m o d e l e  
i zde lu je jo  i z  k a r t o n a  a l i  
c i n k o v e  p ločev ine  v v s e h  
ve l ikost ih .  Delo j e  zelo 
n a t a n č n o  i n  d o  n a p a k e  
p r a k t i č n o  n e  s m e  prit i ,  k e r  
s o  pos ledice  l a h k o  ve l ike .  

Deloma je  z razvojno službo 
povezana tudi podplatna mo-
delirnica, ki v glavnem ustvar
ja  za TOZD Plastiko. Ko pa v 
razvoju pripravljajo nove ko
lekcije, izdelajo v podplatni 
modelirnici vse nove prototipe 
peta, podplatov in platojev. Ce 
pride do sprejema prototipov, 
pa naredijo Se serijo za pro
izvodnjo. V zadnjem času so
delujejo Se z orodjarno, s a j  
pripravljajo posebne modele 
za Sale, kar n a j  bi omogočili 
lažje izdelovanje form. 

Ostaja nam Se predstavitev 
model i rn ice  špor tne  obu
tve,  katere vodja j e  Maks 
Orešnik;  

»V našem oddelku razvi
jamo smučarsko, tekaSko obu
tev, gojzer Šivano in apreski 
obutev. 

V zvezi z razvojem in pri
pravo modelov se pojavljajo 
večji problemi: 

Prvič j e  razvoj prešibak, da 
bi sami lahko k a j  posebej no
vega razvijali in drugič smo pri 
delu vezani na razne oddelke 
— orodjarna, plastika, s ka
terimi tudi ne najdemo vedno 
skupnega jezika. En artikel 
moramo večkrat vlivati, kar 
povzroča hudo kri v plastiki. 
Vendar pa pri tem ne moremo 
veliko storiti, s a j  kupci stalno 
zahtevajo spremembe modelov 
in tako j e  poskusno proizvod
njo potrebno ponovno vlivati. 

Prece j  s m o  povezan i  z 
n a b a v n o  s lužbo  i n  s TOZD 
Proda ja ,  še p o s e b e j  z iz
v o z n i m  o d d e l k o m  ter  se
v e d a  z v o d j o  programa 
špor tne  obutve .  O d  v e č j i h  
t e ž a v  v o d d e l k u  b i  omen i l  
p r e d v s e m  p o m a n j k a n j e  
prostora,  rab i l i  p a  b i  tud i  š e  

» f  f.y. 
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Zlata v r e d n a  n a p r a v a  v grad i rn ic i  streže spretn im r o k a m  

n o v e  l j ud i ,  d a  b i  postal i  raz
v o j n i  odde lek  v p r a v e m  po
m e n u  besede,  n e  p a  t a k o  
k o t  sedaj ,  k o t  s m o  v e č k r a t  
l e  servis.« 

Model i^ i  s m u č a r s k e  obu
t v e  sedaj ravno pripravljajo 
novo kolekcijo za Alpino 
Sports in Heierlinga. Iz teh 
kolekcij pa potem tudi iz
berejo modele za domačo pro
dajo. Precej pri izdelavi ko
lekcije sodelujejo z zunanjim 
modelirjem Milanom Herzo-
gom, prav tako pa tudi z 
Jankom Zakljem, vodjo pro
grama športne obutve. 

Najprej ročno izdelajo pro
totipe, ki jih nato oddajo v 
aralditno delavnico. Tam iz 
araldita narede modele, po 
katerih kopirajo forme v ko
vinski orodjarni. Po izdelavi 
prototipov jim izredno veliko 
časa vzame izdelava potniške 
kolekcije. Hkrati pa v orod
jarni popravljajo morebitne 
napake na formah, zaradi če
sar večkrat morajo popravljati 
potniško kolekcijo. Ko v pla
stiki vlivajo poskusne modele, 
zamude precej časa, prav tako 
pa so barve izdelkov pogosto 
slabe. Glede sestavnih delov 
pravijo, da nimajo posebnih 
težav, le zaklopke včasih niso 
povsem v pravi barvi. V ne
katerih mesecih imajo veliko 
časovno stisko, predvsem ko se 
izdeluje kolekcija, zato se tudi 
nadur nabere precej. Včasih 

dobe pri delu pomočnike, s 
katerimi pa si navadno ne 
morejo dosti pomagati. Prav 
tako pa se pogosto zgodi, da 
mora kdo od njih pomagati v 
proizvodnji. 

Svo jega  sk lad išča  s p l o h  
n i m a j o  i n  tud i  prostor,  k j e r  
de la jo,  j e  nepr imeren.  Ve
l i k o  časa j i m  v z a m e j o  tud i  
razna  poprav i la  obutve,  če
p r a v  to  p r a v i l o m a  n i  n j iho
v o  delo. T a k o  i m a m o  ob
čutek,  d a  j e  r a z v o j  b o l j  pri
p r a v a  i n  v z d r ž e v a n j e  obu
t v e  k o t  pa resn ičen  razvo j .  

Lo jze  Zakel j  modelira no
tranje dele za pancerje, poleg 
tega pa še obutev za po 
smučanju. Pri svojem delu so
deluje z vodjema programov, 
kot tudi z modelirji za šale in 
manšete ter seveda z zunanjim 
modelirjem — še posebej pri 
novejših modelih pancerjev. 
»Samo delo j e  tako, da lahko 
tudi samostojno razvijaš k a j  
novega — s pomočjo revij, 
kata l^ov,  obiskov na sej
mih. Čevelj moram spremljati 
od začetka pa do končne iz
delave. 

Kot glavne težave, s ka
terimi se srečujemo, bi navedel 
pomanjkanje prostora, slabo 
izvedeno poskusno proizvod
njo, pogosto spreminjanje mo
delov, ko gre čevelj že v 
proizvodnjo. Razvojni oddelek 
bi moral imeti več časa za 

Nadaljevanje na 8. strani 
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Kako ustvarjamo 
RAZVOJNO 
PRIPRAVLJALNA 
SLUŽBA 

iHidaljcvanjc s 7. snani 
razvijanje novih modelov. Tu
di organizacija dela j e  slaba in 
s pridobitvijo novih prostorov 
bi se lahko tudi organizirali 
bolje.« 

S i l v o  TrCek: 
»Ukvarjam se s tekaško in 

gojzer šivano obutvijo. Pri 
tekaški obutvi kupci sami da
je jo  razvojne usmeritve, pri 
gojzer šivani pa do bistvenih 
sprememb ne prihaja. T u j i  
kupci se zanimajo predvsem za 
težje planinske čevlje, za 

domači trg pa se takšna iz
delava skoraj ne izplača. 

P r i  p l a n i n s k i  o b u t v i  i m a 
m o  p o g o s t o  t e ž a v e  z mater i
a l o m ,  k i  j e  ze lo  z a h t e v e n  za  
s e k a n j e .  Material i  s o  več
k r a t  p r e p o z n o  n a b a v l j e n i  
i n  n e k v a l i t e t n i  (preveč  su
r o v i  i n  s p r e m i n j a j o  s v o j e  
las tnost i  — prožnost ,  ve
l ikost ) .  T u d i  p r i  t e k a š k i  
o b u t v i  p r i h a j a  z a r a d i  m a 
t e r i a l o v  v m o n t a ž i  d o  spo
r o v .  

T u d i  p o s k u s n a  pro izvod
n j a  j e  s l a b o  i z p e l j a n a ,  de
l o m a  zarad i  p r e k a s n o  do
b a v l j e n e g a  mater ia la ,  p a  
t u d i  zato, k e r  j e  p r o g r a m  
o b u t v e  zelo š irok.« 

Pri  u s t v a r j a l n e m  d e l u  s e j e  t r e b a  s t a l n o  d o g o v a r j a t i  

K a l k u l a n t k e  i n  a d m i n i -
s t ra torke  opravljajo mnogo 
poslov za oba oddelka — za 
lahko in težko modelirnico. 
kot tudi za tehnologe in nor-
mirce. 

Suzana  Sporiš :  
»Naša naloga je, da izraču

namo, kolikšna j e  lastna cena 
čevlja. Od tehnologov dobimo 
opise, kakšen material se bo 
uporabljal. Potem pa določimo 
normative materiala. Zgornje 
dele obutve moramo narisati, 
če hočemo ugotoviti, koliko 
materiala j e  potrebnega za iz
delavo, nekatere materiale pa 
tudi stehtamo. Prav tako 
ugotavljamo normative za 
razna lepila, sukance ipd. T e  
normative določamo za vsak 
oddelek posebej. Ko določimo 
normative materiala, dobimo 
od normircev še potreben čas 
za izdelavo posameznih ope
racij in njihovo vrednost. 
Na tej  osnovi potem lahko 
izračunamo lastno ceno iz
delave določenega artikla.« 

T e ž a v e ,  s k a t e r i m i  s e  sre
č u j e t a  k a l k u l a n t k i  Suzana  
S p o n š  i n  Mira N o v a k ,  s o  
često  p r e k r a t k i  r o k i  i n  se
v e d a  j e  p o t r e b n o  de la t i  š e  
p o p o l d n e .  S p r o t n o  j e  t r e b a  
v n a š a t i  t u d i  s p r e m e m b e ,  d o  
k a t e r i h  p r i d e  z a r a d i  spre
m i n j a n j a  m o d e l o v ,  o s e b n i h  

Izračun,  k o l i k o  m i n u t ,  k o l i k o  mater ia la ,  to j e  n a l o g a  kal-
k u l a n t o v  

d o h o d k o v ,  s p r e m e m b  c e n  v 
mater ia l ih .  Dela i m a t a  to
r e j  v e č  k o t  d o v o l j .  

P a  t u d i  a d m i n i s t r a t o r k a -
m a  Metki B o g a t a j  i n  Mari j i  
V e h a r  d e l a  n e  p r i m a n j k u j e ,  
s a j  m o r a t a  m a r s i k a k š n o  
s t v a r  n a r e d i t i  za v s e  pro
i z v o d n e  o d d e l k e .  

Metka B o g a t a j :  
»V glavnem računam dosege 

norm. Izračunati j e  potrebno 
dosege norm za posamezne 
TOZD, za vse oddelke, po 
grupah obutve ipd. Prav tako 
tudi pregledujem in prepisu
jem cenike za posamezne ar
tikle, na osnovi katerih v 
planskem (xldelku narede 
akordne listke za proizvodnjo. 
Potrebno j e  Se pisati razne 
dopise in urejevati drugo do
kumentacijo. Precej sem ve
zana na proizvodnjo in zato 
večkrat zelo na tesno s časom. 
Zelo pomembno j e  tudi, da de
laš točno, drugače lahko pride 
do večjih napak, ki bi imele 
velike posledice.« 

Mari ja  V e h a r ;  
»Vezana sem na tehnološki 

oddelek. Tako izpisujem barv
ne karte, opise za kolekcije, 
pišem razne papirje ob po
skusni proizvodnji. T i  opisi 
gredo v vse oddelke. Delo j e  
precej natančno, vezano na 
proizvodnjo, zato ne smeš za

mujati rokov. Prav tako prepi
sujem tudi potek delovnih 
operacij, normative dela, raz
ne dopise in nabavljam pisar
niški material za ves oddelek.« 

Dodamo n a j  še, da j e  za en 
artikel potrebno zelo veliko 
dokumentacije, mnogo listov 
in kot kaže, se to ne da 
poenostaviti. Želijo si, da bi v 
proizvodnji imeli večje serije, 
sa j  manjša serija zahteva od 
njih ravno toliko dela kot ve
lika. 

O b  k o n c u  n a š e  pred
s t a v i t v e  o d d e l k o v  s m o  za
s t a v i l i  še  n e k a j  o d p r t i h  
v p r a š a n j  š e f u  t e h n i č n e g a  
s e k t o r j a  M A R J A N U  BOGA
T A J U :  

» R a č u n a m o ,  d a  b o m o  
p r o s t o r s k i  p r o b l e m  k m a l u  
reši l i ,  s a j  v b o d o č e  priča
k u j e m o  n e k a t e r e  prostor
s k e  s p r e m e m b e ,  p o  k a t e r i h  
n a j  b i  n a š  s e k t o r  d o b i l  š e  
pros tore  flnančnega sek
tor ja .  N a j v e č  prostora  n a j  
b i  d o b i l a  m o d e l i r n i c a  smu
č a r s k e  o b u t v e .  S t e m  b i  t u d i  
o m o g o č i l i  s p r a z n i t e v  b l a g a  
n a  s topnišču.  P r a v  t a k o  p a  
n a m e r a v a m o  p r i m e r n o  ure
d i t i  v z o r č n o  sobo.  

Glede  n a d u r  l a h k o  ome
n i m ,  d a  s m o  j i h  z zaposl i t
v i j o  n o v i h  d e l a v c e v  ž e  l a n i  

d e l n o  z m a n j š a l i .  Že z a r a d i  
s a m e  n a r a v e  d e l a  p a  s e  j i h  
n e  d a  p o v s e m  o d p r a v i t i .  

V zvez i  s p o p r a v i l o m  smu
č a r s k i h  č e v l j e v  s m o  že  raz
m i š l j a l i ,  d a  b i  n p r .  e n k r a t  te
d e n s k o  i m e l i  s e r v i s  v L j u b 
l j a n i ,  s a j  b i  s t e m  m o d e l i r j e  
s m u č a r s k e  o b u t v e  p r e c e j  
razbremen i l i .  

V t e h n o l o š k e m  p d d e l k u  
res  n i  p o s e b n e  p o v e z a v e  
m e d  v o d j o  i n  t e h n o l o g i  
težke o b u t v e  i n  t o  i z  v e č  
raz logov,  t u d i  o s e b n i h .  So
d i m  pa,  d a  j e  o b l i k o v a n j e  
t e h n o l o š k e g a  o d d e l k a  pra
v i l n a  s t v a r  i n  p r i m e r n e j š a  
k o t  to, d a  b i  t e h n o l o g e  i m e l i  
p o d e l j e n e  v o b e h  mode l i r-
n i c a h .  

V o d j o  RPS o b u t v e  b i  
v s e k a k o r  p o t r e b o v a l i ,  v e n 
d a r  izgleda,  d a  n i  p r a v e g a  
č l o v e k a  za t o  d e l o v n o  me
sto. L a h k o  b i  p a  s s v o j i m  
d e l o m  p o m a g a l  p r i  razreše
v a n j u  m n o g i h  p r o b l e m o v  i n  
m e d  d r u g i m  t u d i  n e k o l i k o  
r a z b r e m e n i l  še fa  tehnične
g a  sektor ja .«  

R a z g o v o r  s o  p r i p r a v i l i :  
N e j k o  P o d o b n i k  
Mišo C e p l a k  
Foto:  B r i g i t a  Groše l j  

Iz p o d p l a t n e  m o d e l i r n i c e  
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Uvoz je vedno večji problem 
%e v začetku leta 1980 smo 

Ugotovili, da j e  problematika 
uvoza prisotna na vseh po
dročjih jugoslovanskega trži-
Sča. Pritisk na odkup deviz in 
s tem pridobitev pravic do 
uvoza j e  trajal od januarja pa 
vse do sredine maja, ko so bile 
pravice za uvoz zmanjšane od 
prejšnjih 0,95 na 0,80 glede na 
priliv iz konvertibilnega po
dročja. Nepričakovano smo v 
začetku septembra ponovno 
doživeli prepoved uvoza, s a j  
nam Narodna banka Slovenije 
ni več potrjevala prijav za 
Uvoz. Takšen ukrep j e  bil 
sprejet kot posledica neizpol
njevanja planskih obveznosti 
•n to predvsem na področju 
Uvoza. Strokovne službe 
SISEOT so namreč ugotovile, 
da novo usklajevanje na 
nivoju Zveznega izvršnega 
sveta pogojuje Sloveniji po
novno zmanjševanje uvoza in 
povečanje izvoza. Opisno po
vedano smo v prvih sedmih 
niesecih tega leta uvozili že 
^eč blaga, kakor j e  možnosti 
^ obdobje devetih mesecev, 
^ a  bi stanje normalizirali, so 
Pp daljšem usklajevanju na 
nivoju izvršnega sveta Slo
venije, SIS za ekonomske od
nose s tujino in gospodarske 
zbornice ter na skupščini 
SISEOT 3. 3. 1980 izglasovali 
naslednje ukrepe. Pravice za 
Uvoz so omejili selektivno in 
čevljarski industriji j e  bila 
dana možnost koriščenja 55 ? 

repromateriale in 5 ? za 
združevanje v okviru 8. enote 
SISEOT od prilivov, ki pri
tekajo na naš žiro račun od 

8. dalje. 
Ce pogledamo stanje Alpine 

tem odločnem ukrepu 
zmanjševanja pravic uvoza, 
Ugotavljamo naslednje: 

. 1- Pokriti moramo že izko-
nščene avanse, pravice, v vi-
^'ni 8,5 milij. din. Ko bomo to 
pokrili, bomo lahko začeli z 
Uvozom po prej navedeni 

stopnji koriščenja pravic od 
deviznih prilivov. 

2. Preostanek avansa, ki ga 
do 1.8. nismo izkoristili, bomo 
takoj, ko bo banka začela 
potrjevati prijave uvoza, kori
stili za najnujnejše primere. 

•'?. Do konca leta na.ša DO 
potrebuje pravico do uvoza v 
višini 40 milijonov, kar po
meni, da bomo morali imeti 
deviznih prilivov v najkrajšem 
času za okrog 50 % več. 

V s i  naštet i  d e j a v n i k i ,  k i  
i z v i r a j o  i z  z m a n j š a n i h  pra
vic,  n a m  n a r e k u j e j o  6e na
d a l j n j e  p o v e č a n j e  izvoza  na  
k o n v e r t i b i l n o  področje,  d a  
si  tako  p r i d o b i m o  v e č j i  
k o n v e r t i b i l n i  p r i l i v  deviz
n i h  sredstev  i n  s t e m  v e č  
u v o z n i h  prav ic .  Nasprotno 
p a  b i  seveda  pr iš lo  d o  
z m a n j š e v a n j a  uvoza,  ne-
preskrb l j enost i  p r o i z v o d n j e  
s p o t r e b n i m i  repromateri-
ali,  u k i n i t v e  do ločene  v r s t e  
p r o i z v o d o v  i n  v n a j s l a b š e m  
p r i m e r u  d o  d a l j š e  prek i
n i t v e  pro i zvodn je ,  k o t  ž e  
s e d a j  o p a ž a m o  p r i  d e l o v n i h  
organizac i jah,  k i  n iso  iz
v o z n o  usmer jene .  V s e  to, 
k a r  d n e v n o  z a s l e d u j e m o  v 
časopis ih  j e  pos ledica  ne
ves tnega  r a v n a n j a  i n  neiz
p o l n j e v a n j a  o b l j u b  i n  pla
n o v  izvoza  d e l o v n i h  organi
zaci j ,  k i  d e v i z n e  stabi l iza
c i j e  n i so  v z e l e  d v o l j  resno.  
Na p o d r o č j u  z u n a n j e  trgo
v i n e  s m o  t renutno  v po
loža ju,  k o  s e  n i  v e č  m o ž n o  
i zgovar ja t i  i n  prenašat i  
d o l g o v e  napre j ,  pač  p a  
m o r a m o  težave,  k i  s o  na
s ta ja le  v z a d n j i h  le t ih  po
p r a v i t i  v l e tu  1980. T a k e  s o  
b i l e  tudi  besede  predstav
n i k a  Izvršnega  sveta  Slo
v e n i j e  J e r n e j a  J a n a ,  k o  j e  
raz lagal  s t a n j e  J u g o s l a v i j e  
i n  S loven i j e  n a  p o d r o č j u  
z u n a n j e  t rgov ine.  

J o ž e  BOGATAJ 

ISPQ sejem športne opreme 
Konec a v g u s t a  smo si  

('gledali se jem letne šport-
opreme in  š tevi lnih pro

izvodov za prost i  čas .  
Za n a s  s o  s e v e d a  na jpo

m e m b n e j š i  čev l j i ,  k i  s o  j i h  
razstav l ja l i  v s i  g l a v n i  e v 
ropski  pro izva ja lc i  p a  tud i  
" l i g i .  Izdelovalc i  o b u t v e  s o  
PHkazali o b u t e v  za po
samezne športe.  Se v e č  p a  

o b u t v e  za prost i  čas. 
* ežko  g o s p o d a r s k o  s t a n j e  
Vpliva n a  l j u d i  t u d i  tako,  d a  

nekater i  v e č  p o s v e č a j o  
špor tom  i n  ho j i .  

Ena od pomembnih ugo
tovitev j e ,  d a  j e  š e  prece j  
Proizvajalcev go jzer  š iva-

ša s k u p i n a  o b u t v e  i n  i m a  
n a j v e č  potrošn ikov .  T i  čev
l j i  s o  izde lani  a l i  l ep l j en i  
a l i  p a  d i r e k t n o  br i zgan i  i z  
po l iuretana  a l i  k a k e g a  dru
g e g a  termoplaet ičnega ma
teriala.  So razl ični  g lede  n a  
g o r n j e  u s n j e  i n  p o d p l a t n o  
izde lavo.  Zelo v e l i k o  t e h  
č e v l j e v  j e  i z  raz l ičnega tek
stila, k i  v e d n o  b o l j  zame
n j u j e  n a r a v n o  g o r n j e  usn je .  
Števi ln i  v z h o d n o a z i j s k i  pro
i zva ja lc i  s o  pr ikaza l i  pred
v s e m  c e n e n o  o b u t e v  — tek
st i lno  k o t  superga,  a l i  p a  
l e p l j e n o  obutev .  

Seveda p a  p r e d n j a č i  fir

m a  ADIDAS, t a k o  p o  šte
v i l u  mode lov ,  organiz irano
sti  i n  p o  o b s e g u  proizvod
n j e .  N j i h o v  p a v i l j o n  j e  sko
r a j  nedostopen — name
n j e n  i z k l j u č n o  n j i h o v i m  tr
govcem.  So p a  n j i h o v i  
č e v l j i  n a j d r a ž j i ,  s a j  se  cene  
suče jo  o k r o g  100 DM, šte
v i l n i  model i  iz  n a r a v n e g a  
u s n j a  p a  tud i  d o  145 DM. 

A l p i n a  pos ta ja  v e d n o  b o l j  
pro izva ja lec  športne  obut
ve,  zato s o  b i l a  posamezna  
s p o z n a n j a  i n  potrd i t ve  za 
n a s  še p o s e b n o  interesan-
tne.  

Mari jan BOGATAJ 

n i h  p l a n i n s k i h  č e v l j e v .  T i  
s o  v g l a v n e m  v Zvezni 
r e p u b l i k i  Nemči j i ,  A v s t r i j i  
i n  Ital i j i .  V e n d a r  i m a j o  
v e č j i  pro izva ja lc i ,  seveda  
tisti, k i  i m a j o  o p r e m o  za 
smučarske  čev l j e ,  tud i  br i
z g a n  p l a n i n s k i  čeve l j .  

T a  p l a n i n s k i  č e v e l j  j e  po
z n a n  že n e k a j  let, v e n d a r  s e  
j e  šele  v z a d n j e m  času  uve
l j a v i l  i n  j e  začel zamenja
v a t i  k l a s i č n o  go jzer  š i v a n o  
obutev .  

T u d i  l a ž j i h  p l a n i n s k i h  
č e v l j e v ,  b o d i s i  l e p l j e n i h  a l i  
d i r e k t n o  b r i z g a n i h  j e  pre
ce j .  Športni  č e v l j i  tr im,  
tenis,  j o g g i n g  j e  n a j m o č n e j 

Priprave za gradnjo na Golu 
Za gradnjo proizvodne 

hale Alpine na Colu je  iz
delan investicijski pro
gram, ki ga je  že potrdil 
delavski svet. 

Tudi projekt za gradbe
na in obrtniška dela j e  že 
izdelan, projekti za insta
lacije pa bodo prav tako v 
kratkem dokončani. 

Zaradi nekaterih spre
memb v idejnem načrtu in 
zahtevi splošne ljudske 
obrambe bo potrebno do
kupiti Se del zemljišča. Z 
dokupom pa bo verjetno 
nekaj težav, ker lastnik ni 
pripravljen odstopiti ozi
roma prodati zemljišča. 

Potrebe po večjih povr
šinah so nastale predvsem 
zaradi gradnje kotlarne na 
trda goriva. Prvotno smo 
načrtovali namreč kotlar
no na tekoča goriva. 

Prav tako ni bila pred
videna gradnja zaklonišča, 
ki ga bo treba obvezno 
zgraditi do leta 1984. 

V kolikor bodo vse pri
prave potekale po ter-
minskem planu se bo v 
zadnjih mesecih letošnjega 
leta začelo z gradbenimi 
pripravljalnimi deli. 

R a j k o  SUBIC 

PROIZVOD 
HALA 

A N E K $ S  
POMOZNMI 
PROSTORI 
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n a  t e m o  ORGANIZACIJA DELA V ALPINI. 
V r a z g o v o r u  s o  sode lova l i :  T o m a ž  KOŠIR — 

d i r e k t o r  DO, J a k a  B O G A T A J  — v o d j a  TOZD Obutev  
Ziri, V i n k o  B O G A T A J  — v o d j a  TOZD Obutev  Go
r e n j a  v a s ,  J o ž e  ŠTUCIN - v o d j a  TOZD Plast ika,  
I v a n  CAPUDER - v o d j a  MPM, Boris  MARKELJ -
v o d j a  sp lošno-organ izac i j skega  sektor ja ,  Marjan  
B O G A T A J  — v o d j a  tehn ičnega  sektor ja ,  J a n e z  
BOHINC — v o d j a  f i n a n č n e g a  sektor ja,  J o ž e  BOGA
T A J  — v o d j a  n a b a v n e  s l u ž b e  i n  Miro K A V C i C  — 
o r g a n i z a t o r  p o s l o v a n j a  v t e h n i č n e m  sektor ju .  

R a z g o v o r  s ta  v o d i l a  Srečko Erznožn ik  i n  Ne jko  
Podobnik,  z a p i s k e  p a  p r i p r a v i l  Mišo Ceplak.  

a l p l n a  

1. K a k š n a  j e  eploSna oce
n a  o r g a n i z i r a n o s t i  d e l a  v 
A l p i n i ?  Slabost i ,  prednost i?  

T o m a ž  KOŠIR: 
Menim, da j e  organizacija 

dela v Alpini slaba in da daleč 
zaostaja za stopnjo, ki bi j o  
taka delovna organizacija mo
rala imeti. Pri tem ugotav
ljam, da korenine problema 
ne ležijo v formalni organiza
ciji, v formalni organizacijski 
shemi. Formalna organizacija 
v Alpini ni dosti slabša niti 
boljAa kot j e  v Številnih drugih 
delovnih organizacijah. Kore
n i n e  p r o b l e m a  l e ž i j o  p o  
m o j e m  m n e n j u  p r v i č  v ne
r a z u m e v a n j u  v l o g e  i n  polo
ž a j a  o r g a n i z a t o r j a  de la,  
drug ič ,  p a  v n e d o s l e d n o s t i  
o r g a n i z a t o r j e v  de la,  f a m i -
l i a r n i h  o d n o s i h ,  to lerant
n o s t i  i p d .  

Skušajmo za začetek raz
čistiti pojem, kdo j e  organiza
tor dela, torej kdo j e  tisti, ki 
ima med svojimi delovnimi 
nalogami tudi skrb za orga
nizacijo dela. P r v i č ,  o r g a n i 
z a t o r  d e l a  j e  v s a k  d e l a v e c ,  
k i  p r i  s v o j e m  d e l u  k a k o r 
k o l i  v o d i  a l i  k o o r d i n i r a  
d e l o  d r u g i h  d e l a v c e v .  

Poenostavljeno rečeno, 
organizator dela j e  vsak, ki v 
hierarhični lestvici zavzema 
mesto preddelavca, pa mojstri, 
vodje oddelkov, tozdov, sek
torjev do direktorja. 

I n  d r u g i č ,  o r g a n i z a t o r j i  
d e l a  s o  t u d i  s t r o k o v n i  de
l a v c i ,  k i  o p r a v l j a j o  d e l a  i n  
n a l o g e  s p o d r o č j a  organ iza
c i j e  de la,  č e p r a v  t o  n e  i zba-

j a  i z  n j i h o v e g a  p o l o ž a j a  n a  
h i e r a r h i č n i  l e s tv ic i .  

V Alpini smo trenutno na 
področju strokovnih delavcev, 
katerih naloga j e  izboljšanje 
organizacije dela, kadrovsko 
bolj Šibki. Organizacijske služ
be nimamo. Razpravljali smo 
o tem, ali bi j o  in kako hi j o  
organizirali. Doslej nismo pri-
Sli do konkretnih rezultatov, 
pa ne zato, ker problema ne bi 
videli ali pa ker bi bili apriori 
proti, ampak predvsem zaradi 
vpraSanja kadrov za to.službo. 

Poglejte: če n a j  nekdo orga
nizira delo drugih, potem mora 
najprej  sam hiti za to stro
kovno podkovan, drugič pa to 
delo do potankosti poznati. V 
Alpini pa imamo takih kadrov 
malo. Imamo kadre, ki imajo 
ustrezno izobrazbo, vendar 
jim še manjka izkušenj, na 
drugi strani pa kadre z dovolj 
izkušnjami, vendar brez po
znavanja teorije s tega po
dročja. V tem j e  objektiven 
problem oblikovanja organi
zacijske službe v tem trenutku 
in kdor tega problema noče 
videti, trdim, da situacije ne 
presoja realno. Poudaril bi Se, 
da morajo l judje, ki bi mogoče 
lahko sestavljali tako ekipo, 
opravljati Se vrsto operativnih 
nalog. Menim, da so v tem 
vzroki za neobstoj organiza
cijske službe. Tako smo ostali 
pri posameznih strokovnih 
delovnih mestih, kot so orga
nizator v prodaji, tehničnem 
sektorju ipd. Naloga delavcev 
na teh delovnih mestih j e  v 
prvi vrsti organizacija poslo
vanja in to v glavnem v zvezi z 

računalniško obdelavo po
datkov. 

V položaju, ko torej orga
nizacijske službe nimamo, j e  
za organizacijo v toliko večji 
meri odgovorna vodilna in 
vodstvena struktura, kot sem 
omenil v uvodu. Tu pa se po
stavl ja vrsta problemov. 

P r v i č  b i  p o s t a v i l  v p r a 
š a n j e ,  a l i  s e  t a  s t r u k t u r a  
s p l o h  z a v e d a ,  d a  j e  i zbo l j 
š a n j e  o r g a n i z a c i j e  e n a  o d  
o s n o v n i h  z a d o l ž i t e v  v s a k e 
g a  o d  n j i h  n a  n j e g o v e m  
p o d r o č j u .  

Prevečkrat se srečujemo z 
mnenjem, da j e  reševanje or
ganizacijskih vpraSanj naloga, 
ki n a j  hi j o  opravlja! nekdo 
tretji, ali posebna služba ali pa 
kdo drug. Skratka, gre za to, 
da številni delavci, ki zavze
majo tako ali drugačno mesto 
v hierarhični lestvici, odkla
n j a j o  odgovornost za boljšo 
organizacijo, čeprav so konec 
koncev tudi za to plačani. 
Sprijaznijo se z obstoječim 
stanjem in rešujejo probleme 
iz dneva v dan, ne pa s siste
matičnim pristopom. Seveda 
tega ne smem posplošiti na 
vse, zato vse priznanje izje
mam. Večina pa ravna tako, 
kot sem povedal. Se enkrat 
poudarjam, da imam v mislih 
celotno linijo od vodilnih do 
mojstrov in preddelavcev. 

Drug ič  j e  v p r a š a n j e ,  a l i  
s e  ce lotna  h i e r a r h i č n a  
s t r u k t u r a  z a v e d a  d e j s t v a ,  
d a  d e l o  v A l p i n i  n i  d o b r o  
o r g a n i z i r a n o .  Da ne bi ostalo 
samo pri mojem mnenju, n a j  
navedem, da j e  to zelo ne
dvoumno pokazala raziskava, 
ki j o  j e  opravila informacijska 
služba in v katero j e  bila 
vključena četrtina kolektiva. 
Citiram rezultate: 25,1 1 
anketiranih j e  odgovorilo, da s 
svojim delom niso zadovoljni 
zato, ker j e  slabo organizirano. 
Samo 6,1 ? anketiranih j e  
odgovorilo, da spada med 
dobre strani njihovega dela 
tudi to, da j e  dobro organizi
rano. 18,7 ? anketiranih meni, 
da največ delovnega časa 
izgube na račun slabe orga
nizacije dela. Mislim, da j e  
ugotovitev o tem, kako j e  delo 
v Alpini organizirano, na osno
vi teh podatkov nesporna, pa 
če to priznamo ali ne. Vseka
kor bi bilo bolje, če vsi priza
deti to priznamo in ukrepamo, 
kot pa da tiščimo glavo v 
pesek. Tretji  problem j e  v nasled
njem:  a l i  i m a j o  p o s a m e z n i  
d e l a v c i  i z  » h i e r a r h i č n e  
les tv ice«  d o v o l j  z n a n j a ,  d a  
l a h k o  i z b o l j š u j e j o  organ iza
c i j o  de la .  Če hoče nekdo na 
svojem področju uvesti novo 
metodo dela, j o  j e  treba naj
prej poznati. Mislim na me
tode, kot so npr. mrežno pla
niranje poslovnih procesov, 
sistemi kontrole zalog, sistemi 
planiranja proizvodnje ipd. 

Ugotavljam, da tudi tega zna
nja  manjka. Takšno znanje se 
v glavnem lahko pridobi s 
teorijo. Vemo pa, kakšen j e  bil 
odnos do teorije v Alpini. Ce 
bomo s takšnim odnosom 
nadaljevali, potem novih me
tod dela ne bo. Kl jub temu so 
bili izpeljani nekateri osam
ljeni poskusi uva janja  takih 
metod. Kot primer n a j  nave
dem zelo poenostavljeno obli
ko mrežnega planiranja za 
pripravo kolekcije lahke obut
ve, ki dobro deluje in se j e  prav 
gotovo s tem napravilo več 
reda. Taki primeri nam mora
j o  biti za zgled, ne pa da se jim 
nekateri v svoji omejenosti 
celo posmehujejo. 

Četrt ič  b i  o m e n i l  še  od
nose.  Predpogoj za boljšo or
ganizacijo je, da se dogovorje
nih načinov dela, planov, 
rokov in podobno vsi držimo. 
Odstopanja so lahko samo za
radi objektivnih vzrokov, ki 
jih ni mogoče odpraviti. Na 
delovnem mestu ni prostora za 
tolerantnost, familiarne od
nose, tudi ne za preveliko ko-
legialnost. Določena mera do
slednosti j e  nujna. To področ
j e  v Alpini zelo šepa. Živimo v 
zmotnem prepričanju, da v 
samoupravljanju hierarhija ni 
več potrebna. Mojstri se iz 
predpostavljenih spreminjajo 
v »zastopnike«, vodje oddel
kov v »sindikalne voditelje«. 
Vlada psihoza, da avtoriteta ni 
več potrebna niti sprejemljiva. 
Vse to pa vodi v vedno slabšo 
učinkovitost in v povečanje 
anarhije. 

O m e n i l  b i  š e  to, d a  s m o  s e  
n a v a d i l i  i z g o v a r j a t i  n a  zu
n a n j e  težave ;  na širok proiz
vodni program, na tržno situa
cijo, na pomanjkanje delovne 
sile, materialov in podobno. 
Take težave res obstaja jo in 
nam velikokrat onemogočajo 
optimalno poslovanje. Vendar 
pa nas te težave ne odvezu
je jo  odgovornosti, ki j o  na de
lovnih mestih imamo tudi za 
izboljšanje organizacije dela. 
Nasprotno: zaradi teh težav 
mora biti naša aktivnost v tej  
smeri Se toliko večja, da bomo 
zunanje faktorje lažje obvla
dali. 

2. Kater i  p r o b l e m i  s e  po
j a v l j a j o  v z v e z i  z organ iza
c i j o  d e l a  v v a š e m  tozdu,  
s e k t o i j u ?  

Ivan CAPUDER: 
V naši TOZD moramo 

vedno slediti vsakodnevnim 
dogajanjem na domačem in 
tujih tržiščih. Prodaja j e  pro
ces, ki se začne pri snovanju 
kolekcije, izbiri modelov in 
naročanjem za posamezno 
tržišče. Ta  proces se nadaljuje 
preko nabave in proizvodnje, 
ter se ponovno vrne v prodajo. 
Rezultati prejSnjih prizade
van j  vseh, ki sodelujemo v tem 
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procesu so tako znani Sele po 
letu dni. Prodaja mora s po
močjo raziskav in analiz pri
praviti za vsa tržiSča takšne 
artikle, ki nam omogočajo 
dober končni uspeh. 

K a d r i  i n  o r g a n i z a c i j a  de
l a  v p r o d a j i  s ta  d v a  de
j a v n i k a ,  k i  z a g o t a v l j a t a  
u s p e š n o s t  d e l a  v TOZD i n  
v ce lotn i  d e l o v n i  organ iza
c i j i .  Na n a š o  o r g a n i z i r a n o s t  
v p l i v a j o  z a h t e v e  tržišča, 
zato  m o r a m o  s t remet i  za 
tem,  d a  s m o  s t r o k o v n o  
d o v o l j  u s p o s o b l j e n i  za  ob
v l a d o v a n j e  s t a n j a  n a  trži
šču, k i  s e  p o g o s t o  i n  h i t r o  
s p r e m i n j a .  K o l i k o  n a m  t o  
uspe,  j e  r a z v i d n o  i z  u s p e h o v  
p r o d a j e .  

K a d r o v s k a  z a s e d b a  v na-
Sem TOZD j e  z a d o v o l j i v a ,  
Vendar  p a  n a m  p o  n o v i  or
g a n i z a c i j i  m a n j k a  s t r o k o v 
n j a k o v  za  n e k a t e r a  področ
ja,  p r e d v s e m  za  p o d r o č j a ,  
k i  b i  s k r b e l a  za  n e d e l j i v o  
p e r s p e k t i v o  i n  r a z v o j  pro
d a j e .  
. Glede  o r g a n i z a c i j e  d e l a  
•mamo n a j v e č  p r o b l e m o v  v 
m a l o p r o d a j n i  mrež i ,  s a j  j e  v 
p r o d a j a l n a h  p o  v s e j  J u g o 
s l a v i j i  z a p o s l e n i h  v e č  k o t  
300 d e l a v c e v .  T u  j e  p r e c e j  
težav  v z v e z i  s p r a v i l n o  
z a s e d b o  d e l  o z i r o m a  n a l o g ,  
®aj j e  o d  t e g a  v v e l i k i  m e r i  
o d v i s e n  u s p e h  p o s a m e z n e  
p r o d a j a l n e .  T u d i  z a k o n i t o s t  
p o s l o v a n j a  v m a l o p r o d a j n i  
f j j rež i  j e  s v o j e v r s t e n  pro
blem. Predp is i  o p o s l o v a n j u  
®o s t rog i  i n  n e k a t e r i  tega  
•'e j e m l j e j o  d o v o l j  resno.  Z 
(Navodili o d e l u  i n  orga
n izac i j i  v m a l o p r o d a j n i  
mrež i  s m o  uspe l i ,  d a  s e  j e  
p o s l o v a n j e  i z b o l j š a l o  p r e d 
v s e m  n a  p o d r o č j u  i z p o l n j e 
v a n j a  a d m i n i s t r a t i v n i h  na
log.  

Na uspeh prodaje zelo 
Vpliva dobro načrtovanje in 
Uspešno izdelan program pro-
зје Mislim, da smo na tem 

področju dosegli velik napre-
"®k in da pravočasno izvršu

jemo roke dobave za izvoz, 
grosiste in maloprodajno mre
žo. To pa j e  poleg dobre ko
lekcije prvi pogoj za dobro 
prodajo. 

B o r i s  MARKELJ:  

V n a š e m  s e k t o r j u  j e  tre
n u t n o  n a j v e č j i  p r o b l e m ,  d a  
n e k a k o  n e  m o r e m o  b i t i  po
p o l n i .  Ne gre za odsotnost 
dveh ljudi, ampak kar petih do 
šestih. Odsotna sta trenutno 
tudi dva vodja služb. Tako 
morajo vsi delati tisto, kar j e  
najbol j  nujno. Ni pa časa, da 
hi se l judje  med delom tudi 
teoretično izobraževali in po
izkušali poiskati nove rešitve, 
postopke ipd. Npr. na področ
ju  dela kadrovske službe ve
mo, da se zakonodaja stalno 
spreminja, da j e  vedno nekaj 
novega. Želimo si, da bi se 
nekdo s to problematiko sproti 
ukvarjal.  Ker pa moramo 
delati tisto, kar j e  nujno, s tem 
delom trpi tudi kvaliteta 
opravljenega dela. Del krivde 
j e  verjetno tudi v nas samih, 
čeprav menim, da j e  angaži
ranost naših delavcev velika. 

N a s l e d n j i  p r o b l e m ,  k i  n a s  
t a r e  že  d a l j  časa,  j e  prostor .  
Po zadnjih selitvah vsi niso 
mogli postati zaokrožena celo
ta in eni od teh smo tudi mi. V 
tem j e  tudi vzrok, da pri admi
nistrativnih delih ne moremo 
pridobiti kakšne ure, pa tudi 
tistim, ki se ukvar ja jo  z bolj 
strokovnim delom, bi z novimi 
prostori morali izboljšati po
goje dela. Za primer lahko 
vzamemo pravno in informa
cijsko službo, ki se stiskata v 
enem prostoru, v katerem so 
tudi tri je pisalni stroji. 

V s e m u  t e m u  b o  k m a l u  
k o n e c .  V t e k u  e n e g a  le ta  
r a č u n a m o  n a  i z b o l j š a n j e  
s t a n j a  n a  p o d r o č j u  k a d r o v ,  
s a j  s e  n a m  m e d  d r u g i m  
v r n e t a  v o d j i  k a d r o v s k e  i n  
p r a v n e  s lužbe .  

R a č u n a m o  t u d i  n a  n o v e  
prostore,  k j r  b o m o  p o i z k u 
ša l i  v s a  a d m i n i s t r a t i v n a  
d e l a  o p r a v l j a t i  v e n e m  pro
s t o r u  i n  t a k o  t u d i  t i s t im,  k i  
o p r a v l j a j o  b o l j  s t r o k o v n a  
de la,  o m o g o č i t i  b o l j š e  de
l o v n e  p o g o j e .  R a z m i š l j a m o  
t u d i  o tem,  d a  b i  g l e d e  n a  
i z k o r i s t e k  d e l o v n e g a  č a s a  
zače l i  i z d e l o v a t i  m e s e č n e  
n a č r t e  d e l a  p o  p o s a m e z n i h  
s l u ž b a h .  I z v a j a n j e  t e h  na
č r t o v  b i  s p r o t i  nadz i ra l i .  
N e d v o m n o  o b s t o j a j o  kr i
t e r i j i  za  m e r j e n j e  i n  ugo
t a v l j a n j e  u č i n k o v i t o s t i  ne
p r o i z v o d n e g a  d e l a .  O s n o v a  
za  u p o r a b o  t e h  k r i t e r i j e v  p a  
j e ,  d a  u g o t o v i m o ,  k a k š n o  j e  
t r e n u t n o  s t a n j e ,  d a  poišče
m o  m o ž n e  r e z e r v e  v z v e z i  z 
i z k o r i š č e n o s t j o  d e l o v n e g a  
č a s a  i n  j i h  č i m  r a c i o n a l n e j e  
i z r a b i m o .  

Res j e  tudi, da se v našem 
sektorju premalo poslužujemo 
računalniške obdelave. To ve
l ja  še posebej za kadrovsko 
službo, informacijska služba 
ga j e  že deloma uporabila. 

Na tem področju bomo 
morali in že delamo določene 
premike naprej. Pripravili 
bomo vse osnovne podatke 
delavcev celotne DO. Te po
datke bomo uporabljali za 
razne priložnosti, za mnoge 
zahteve po statističnih po
datkih s strani občine, repub
like. Računalnik bi pri tem 
lahko učinkovito nadomestil 
ročno zbiranje in izpisovanje 
teh podatkov. 

Glede izobrazbe smo v sek
torju, razen vodij služb, neka
ko na stopnji srednje izobraz
be. Vendar pa bo potrebno 
dodatno izobraževanje preko 
raznih seminarjev s področja 
kadrovanja, informiranja, ra
čunalniške obdelave, pd. 

Človek ima kl jub kadrov
skim težavam občutek, da bi 
se kakšna stvar lahko naredila 
bolje. Pogoj za to pa je, da 
včasih namenimo kakšno uro 
tudi teoretičnemu študiju. Vse 
preveč j e  operative. Vodja 
sektorja in vodje služb so prvi 
odgovorni za spremljanje 
teoretičnih novosti, vendar pa 
tudi ostali ne bi smeli zane
marjati  študija določenih 
sprememb in novosti z njiho
vega delovnega področja. 

N e j k o  PODOBNIK: 
D a n e s  p o g o s t o  o p a ž a m o ,  

d a  o p r a v l j a  n e p r o i z v o d n i  
d e l a v e c  š t e v i l n a  d e l o v n a  
o p r a v i l a  — o d  ze lo  z a h e v -
n i h  p a  v s e  d o  e n o s t a v n e j 
š ih,  v o d e n j a  r a z n e  e v i d e n 
ce, ipd .  T o  j e  s t v a r ,  k i  b i  j o  
k a z a l o  i z b o l j š a t i  n e  s a m o  v 
s p l o š n e m  s e k t o r j u ,  a m p a k  
t u d i  d r u g j e .  

T o m a ž  KOŠIR: 
Vprašanje je, koliko danes 

organizatorji dela (od vodij pa 
do preddelavcev) razmišljajo o 
uporabi možnih racionalizacij 
dela, o tem, kako neko delo 

narediti čim hitreje in na 
najboljši možni način. Primer 
neracionalnega dela j e  vse
kakor način, kako odpremlja-
mo izdelano obutev iz proiz
vodnje v skladišče. Preveč 
dolgo smo čakali z naročilom 
transporterja in že sedaj lahko 
vidimo, koliko več časa se 
izgublja, ker mora to delo 
potekati s pomočjo viličarja, 
kamionov, ročno, ipd. 

Mari jan  B O G A T A J :  
Organizacija j e  zelo širok 

pojem. Organizacija ne zajema 
samo proizvodnje, ampak tudi 
ostala dela v tovarni in zunaj 
nje. Za primer vzemimo krvo
dajalsko akcijo. Veliko ljudi se 
j e  moralo ukvarjati  s tem, da 
j e  delo čim manj  trpelo. Vse 
delovne organizacije v kraju 
so se morale prilagoditi zdrav
niški ekipi. Verjetno pa bi bilo 
mnogo bolje, če bi se zdravni
ška ekipa prilagodila situaciji 
v delovnih organizacijah. Tudi 
vse to j e  organizacija. 

P r o b l e m i  v d e l o v n i  orga
n i z a c i j i  s e  z a č n e j o  ž e  p r i  
s a m e m  p r o g r a m u  p r o d a j e ,  
n p r .  i z v o z a .  Glede  n a  to, 
k a k o  s m o  d o b i v a l i  naroč i la  
o d  z u n a j ,  s e  j e  zgodi lo,  d a  
s m o  d o l o č e n  ar t ike l  v pro
i z v o d n j i  i z d e l o v a l i  t u d i  p o  
petkrat .  R o k e  j e  b i l o  t r e b a  
izpoln i t i ,  s t e m  p a  s m o  t u d i  
p o  v e č k r a t  i n  d r a ž j e  n a b a v 
l j a l i  mater ia l .  V s e  to  s o  
o r g a n i z a c i j s k i  p r o b l e m i .  I n  
k a j  l a h k o  m i  v t a k š n e m  
p o l o ž a j u  n a r e d i m o ?  Poiz
k u š a m o  n a r o č i l a  č i m  b o l j  
k o n c e n t r i r a t i .  I d e a l n o  b i  
b i lo,  d a  b i  n e k  ar t ike l  v 
v e l i k i h  k o l i č i n a h  i z d e l o v a l i  
n p r .  s a m o  v e n i  š i va ln ic i ,  
t a k o  p a  g a  m o r a m o  z a r a d i  
r a z d r o b l j e n i h  naroč i l  iz
d e l o v a t i  v d v e h ,  ce lo  t r e h  
š i v a l n i c a h .  V o r g a n i z a c i j o  
j e  v k l j u č e n a  t u d i  organ iza
c i j a  p r o d a j e ,  f i n a n č n i h  
sredstev .  

Zavedat i  p a  s e  m o r a m o ,  
d a  j e  v e l i k o  s t v a r i  o d v i s n o  
o d  s a m e  s l u ž b e  a l i  p a  t u d i  
p o s a m e z n i k a .  I m a m o  orga
n i z a c i j s k e  s h e m e ,  metode,  
še  v e d n o  p a  o s t a j a  č l o v e k  
k o t  n a j p o m e m b n e j š i  f a k t o r  
o r g a n i z a c i j e .  Mislim, d a  j e  
p r a v  v s a k  d e l a v e c  n e k e  
v r s t e  o r g a n i z a t o r .  T u d i  de
l a v c i  v p r o i z v o d n j i  s o  or
g a n i z a t o r j i ,  s a j  g o t o v o  teži
j o  za  tem,  d a  s i  d e l o  orga
n i z i r a j o  č i m  b o l j  p a m e t n o  
(g lede  m a t e r i a l o v ,  s t r o j e v ,  
r a z n i h  p r i p o m o č k o v ) .  

V A l p i n i  j e  p r e v l a d o v a l o  
m i š l j e n j e ,  d a  m o r a  m o j s t e r  
v p r v i  v r s t i  b i t i  d o b e r  čev
l j a r .  Še p o m e m b n e j e  p a  je ,  
k a r  z a s l e d i m o  t u d i  v teor i j i ,  
d a  j e  d o b e r  organ izator .  Da 
j e  d o b e r  č e v l j a r  j e  p o m e m 
b n o  takrat ,  k o  j e  p o t r e b n o  
d e l a v c e  nauč i t i  n e k o  iz-

(Nadaljevanje na 12. strani) 
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Z A  U R E D N I K O V O  
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(Xadaljevanje г II. ч1г,.п 

de lavo.  Ce p a  n e  b o  zna l  20 
a l i  p a  30 de lavcem de lo 
dob ro  organiz irat i ,  n e  bodo  
da l i  k o t  skup ina  t ist ih re
z u l t a t o v ,  k i  b i  s e  o d  n j i h  
p r i č a k o v a l i .  

N e j k o  PODOBNIK:  

V zvezi z večkratnimi po
novnimi naročili, ko se nek 
artikel po večkrat pojavl ja  v 
proizvodnji, me zanima, če ste  
že k d a j  razmišljali o uvedb' 
posebnega traku, ki bi bil 
hkrati šolski trak, k je r  bi se 
izdelovale male serije, poskus
na proizvodnja pa Se za kakS-
no rezervo bi ga lahko imeli. 

M a r i j a n  B O G A T A J :  
T a  misel j e  stara že več let. 

Za sedaj  kakSnah možnosti 
realizacije tega nimamo. Pri
m a n j k u j e  delovne sile. Neka
teri so že včasih želeli ustano
viti tak trak za manjSe seri je 
obutve, predvsem za izdelavo 
posebnih vrst modne obutve. 
Od izdelave te  »boutique«  — 
modne obutve se vse bol j  od
dal jujemo. deloma zato, ker to 
ni preveč donosno, ker nima
mo ljudi in tudi zato, ker se 
vse bol j  usmerjamo v Športni 
program. 

Rabili bi veliko več delav
cev, pa Se ti bi morali biti 
univerzalni, znati izdelovati 
vse. Pa še s stroji  hi bil pro
blem. Nekaj  podobnega smo 
res imeli v zvezi z začetkom 
proizvodnje »apreski« obutve. 
T o  j e  stvar,  ki pride v poštev 
ob u v a j a n j u  nečesa novega in 
da takrat nisi moten in ne 
oviraš ostale proizvodnje. 

O p a ž a m o  p a  v s v e t u ,  d a  
n e k a t e r e  i z d e l a v e  o d h a j a j o  
s t r a k o v  i n  s e  b o l j  u v e l j a v 
l j a  g r u p n i  n a č i n  d e l a ,  k j e r  
p r i d e  b o l j  d o  i z r a z a  s p o s o b 

n o s t  p o s a m e z n i k a ,  z a  t r a k  
p a  t o  n i  z n a č i l n o .  

K l j u b  t e m u  k a ž e j o  i z k u š 
n j e ,  d a  s e  v s e e n o  n a  t r a k u  
d o s e ž e  v e č j a  s t o r i l n o s t  i n  
d a  t r a k  l j u d i  n e  u b i j a ,  
u t r u j a  t a k o ,  k o t  m e n i j o  
n e k a t e r i  p s i h o l o g i  i n  so-
s o c i o l o g i .  

T o m a ž  KOŠIR: 

U s t a v i l  b i  s e  o b  v p l i v u  
r a z m e r  g l e d e  z u n a n j e t r g o 
v i n s k e g a  r e ž i m a  n a  p o t e k  
d e l a  v d e l o v n i  o r g a n i z a c i j i .  
T a k o  s e  l e t o s  ž e  t r e t j i č  
s p r e m i n j a j o  m e r i l a ,  p o d  k a 
t e r i m i  l a h k o  u v a ž a m o  m a 
t e r i a l  i n  o p r e m o .  O b  t e m  p a  
s e  Se n e  v e ,  k a k o  b o  v n a 
s l e d n j e m  l e t u .  Mi ž e  p r a k 
t i č n o  v s e  v e m o ,  k a j ,  k j e ,  
k a k o  s e  b o  d e l a l o ,  v e n d a r  
e n  t a k  u k r e p  l a h k o  n e n a d o 
m a  v s o  s t v a r  p o s t a v i  n a  
g l a v o .  Za l e t o  1981 m o r a m o  
i z d e l a t i  n a t a n č n e  p l a n e ,  
d o k l e r  p a  n a m  n e  b o d o  
z n a n i  u v o z n o - i z v o z n i  k r i 
t e r i j i  z a  d r u g o  le to,  j e  t e ž k o  
p l a n i r a t i .  P a  t u d i  p o t e m  j e  
v p r a š l j i v o ,  a l i  b o  s t v a r  
o s t a l a  n e s p r e m e n j e n a  c e l o  
le to .  

V z e m i m o  s a m o  p r o i z v o d 
n j o  p a n c e r j e v  a l i  p a  i zde l
k o v  i z  p o l i u r e t a n a ,  p r i  v s e h  
t e h  j e  p o z n a v a n j e  u k r e p o v  
v z v e z i  z u v o z o m  m a t e r i a l a  
o z .  i z v o z o m  i z d e l k o v  ž i v 
l j e n j s k o  n u j n o  ž e  t a k r a t ,  k o  
p l a n i r a m o  p r o i z v o d n j o  z a  
p r i h o d n j e  le to .  

N e j k o  PODOBNIK: 
Iz proizvodnje često slišimo 

upravičene pripombe, da j e  
delo slabo razdeljeno, mojstri  
pa se večkrat u k v a r j a j o  še s 
tako imenovanimi kurirskimi 
posli (od podpisovanja listin, 
del jenja  gradiv, informatorja, 
ipd.). K a j  menite o predlogu, 
da bi za celotno delovno or
ganizacijo imeli človeka, ki bi 
vse te listine raznašal? 

M a r j a n  B O G A T A J :  
Ravno glede glasila sem 

opazil, da  ga morajo mojstri 
sami raznašati po oddelku. 
Ver jetno bi bilo bolje, da bi 
nekje  imeli določen prostor, 
kamor bi daja l i  glasila, infor
matorje  in tisti, ki bi ga rad 
prebral, ga lahko tam vzame. 
Nikakor pa ni delovna dolž
nost mojstrov, da  raznašajo 
razne listine. V zvezi z mojstri  
bi бе dodal, da so večkrat tarča 
delavcev, da poslušajo razne 
očitke, ipd. Tudi mojstri bi 
k d a j  rabili kakšnih 5 ali 10 
minut odmora, da se od vsega 
odpočijejo. Zaka j  jim tega ne 
bi dovolili, če pa dovoljujemo 
npr. delavcem nekontrolirane 
odmore za ka jenje,  ipd. 

N e j k o  PODOBNIK: 
N a  e n i  s t r a n i  j e  s t e m ,  k e r  

m o j s t e r  — o r g a n i z a t o r  d e l a  
n a s t o p a  k o t  k u r i r ,  o b r e m e 
n j e n a  p r o i z v o d n j a .  N a  d r u 
g i  s t r a n i  p a  j e  s t e m  o b r e 
m e n j e n o  p r e c e j  l j u d i  v rež i
j i ,  k i  n o s i j o  t e  p a p i r j e  v 
o d d e l k e .  S t e m  s e  t u d i  v re
ž i j i  p r e k i n j a  d e l o v n i  p r o c e s  
i n  b o l j e  b i  b i l o ,  č e  b i  i m e l i  
z b i r n o  m e s t o  z a  v s e  l i s t i n e  
i n  b i  j i h  n e k d o  n o s i l  p o  o d 
d e l k i h .  

J a n e z  BOHINC: 
N a j v e č j i  p r o b l e m  f i n a n č -

n o - r a č u n o v o d s k e g a  sektor
j a  j e  p o m a n j k a n j e  k a d r o v .  
T o  p r e p r e č u j e  m o ž n o s t  ko
r e n i t i h  o r g a n i z a c i j s k i h  spre
m e m b  i n  n a č i n o v  de la .  

Knjigovodska ažurnost j e  z 
organizacijskimi prijemi v 
zadnjih dveh letih dosegla 
pomemben korak naprej, žal 
pa nam na področju finančne 
službe in službe za načrto
v a n j e  in analize še vedno ni 
uspelo izbolj.šati kvalitete 
dela. 

Res je, da smo v tem času 
ustanovili posebno finančno 
službo (PFS), ki ima svo j .  
odbor — predstavniki tozdov 
in DSSS, vendar nas  pri tem 
pestita sorazmerno skromna 
zainteresiranost delavcev za 
sodelovanje pri oblikovanju 
finančne politike in v sami fi
nančni operativi čutimo po
manjkl j ivo pri lagajanje  teko
čim nalogam, kar  j e  posledica 
pomanjkl j ive usposobljenosti. 

Ugotavljamo tudi, da služba 
za analize in načrtovanje v 
tem dveletnem obdobju še ni 
zaživela tako, kot n a j  bi, za 
kar  so deloma vzroki v orga
nizacijskih pomanjkljivostih v 
DO in premajhen občutek za
vest nost i, da načrtno in ana
litično delo na tem področju 
predstavlja osnovo dobrih oz. 
pravilnih poslovnih odločitev. 

Se vse premalo se zavedamo, 
da brez dobrih predhodnih in
formacij  ni možno kvalitetno 
in uspešno načrtovati za dal j še  
obdobje. 

I n  k a k š n i  n a j  b i  b i l i  
u k r e p i ?  

V našem programu dela j e  
bila že v začetku začrtana 
organizacija knjigovodske ob
delave in načrtovanja s po
močjo računalnika, vendar 
nam žal zaradi subjektivnih 
vzrokov ni uspelo prilagoditi 
prakse, s tistim, kar  smo na
črtovali. 

Vse te težave in pomanjklji
vosti pa seveda še toliko bol j  
zahtevajo organizacijo dela s 
pomočjo računalnika. Pri tem 
bi rad poudaril, da  se pri tem 
srečujemo z dodatnimi teža
vami, ker se računalnik pre
počasi vk l juču je  v knjigovod
ske obdelave. 

Zato menim, da j e  obdobje, 
ki j e  pred nami nujno po
trebno izkoristiti za pospešeno 
izpeljavo take oblike organi
zacije, ki smo j o  že potrdili 
tudi na delavskem svetu. Dej
s tvo  je, da organizacija sloni 
na računalniški obdelavi in da 
j e  izvedba odvisna od tempa, 
ki ga bodo sposobni uresniče
vati  v računalniškem centru. 

V sklopu knjigovodstva pri
pravl jamo tudi projekt stro
škovnega knjigovodstva za 
DO, ki bo korenito menjal 
za jemanje  stroškov in omogo
čil dosledno ugotavl janje  
uspešnosti posameznih izdel
kov oz. posameznih oddelkov. 
Projekt j e  dokaj  zahteven in 
spet zahteva računalniško 
spremljavo. 

O m e n i l  s e m  ž e  t u d i  p o 
m a n j k l j i v o  u s p o s o b l j e n o s t  
f i n a n č n o - r a č u n o v o d s k i h  
d e l a v c e v .  P o n u j a  s e  v e l i k a  
m o ž n o s t  d o d a t n e g a  i zpo
p o l n j e v a n j a  v o k v i r u  d r u š t 
v a  f i n a n č n i h  i n  r a č u n o v o d 
s k i h  d e l a v c e v  2 i r i ,  k i  b o  
o r g a n i z i r a l o  s p o m o č j o  de
l a v s k e  u n i v e r z e  e k o n o m s k o  
s r e d n j o  šo lo .  T a  b o  o r g a n i 
z i r a n a  p o  s e m i n a r s k e m  n a 
č i n u  š t u d i j a  i n  b o  t a k o  tra
j a l a  t r i  l e t a .  

D e l n a  v z p o d b u d a  z a  š e  
b o l j  u s p e š n o  d e l o  p a  b i  b i l o  
u s t r e z n e j š e  n a g r a j e v a n j e ,  
k i  b i  m o r a l o  z a j e m a t i  t u d i  
k v a l i t e t o  i n  k o l i č i n o  o p r a v 
l j e n e g a  d e l a .  » O s e b n a  oce
n a «  ž a l  n i  k r i t e r i j  oz.  n a č i n  
z a  d o s e g o  t e g a  c i l j a .  

J a k a  B O G A T A J :  
Da lahko govorimo o dobri 

organizaciji dela, morajo vse 
funkci je  v delovni organizaciji 
potekati nemoteno. 

Prav gotovo ne moremo 
trditi, da imamo v naši delovni 
organizaciji dobro organiza
cijo. Cesto so motnje v posa
meznih funkcijah opravičene, 
vse prevečkrat pa se zgodi, da 
nastanejo zaradi nedoslednega 
izva janja  delovnih obveznosti, 
pa n a j  gre za katerokoli delov
no opravilo. 



razgovor za urednikovo mizo — razgovor 

v proizvodnji govorimo o 
slabi organizaciji največkrat 
takrat, ko mora kakSen dela
vec iz enega oddelka v drugega 
ali če gre za drugo premestitev 
zaradi spremembe tehnologije 
ali pomanjkanja  sestavnih 
delov obutve. 

Prav gotovo se bo takSnim 
težavam vnaprej  težko izog
niti. ka j t i  proizvajati bomo 
morali to, kar  bo trg  sprejel, 
po drugi strani se pa spet 
osredotočiti na take sestavne 
dele. ki se bodo dobili doma, 
*aj  vemo, da bo z uvozom 
Vsako leto težje. 

K dobri organizaciji dela 
lahko veliko prispevajo delavci 
na tekočih trakovih (odha
j a n j e  od traku zaradi različnih 
vzrokov), odvisna pa j e  tudi od 
Vzdrževanja strojnega parka, 
dobre zasedenosti delovnih 
fnest na področju transporta, 
od dobre opremljenosti in 
podobno. 

Zadnje čase imamo težave s 
pomanjkanjem delavcev, kar 
pa ima odločilen vpliv na nor
malen potek dela. 

V i n k o  B O G A T A J :  
%e i/, prakse vemo. da dislo

cirane obrate mnogokrat še 
^olj  pestijo organizacijske te
žave kot v matični delovni 
organizaciji. 

V naši TOZD povzročajo 
največje težave pri organiza
ciji dela ravno materiali. Več
krat smo že slišali, kakšne so 
težave pri nabavi materiala, 
fla so ti slabi, pridejo s pre
cejšnjo zamudo ali pa jih 
Kpkih ni moč dobiti. Drugi tak 
dejavnik, ki tudi vpliva na 
organizacijo dela, pa so majh
ne količine parov po artiklih. 
Imeli smo že primere, da j e  
nilo izpod 30()0 parov po 
artiklu in še to v dveh barvah. 
|-ahko si zamislite, kako težko 
.)e organizirati delo tako, da bi 
oila produktivnost neokr
njena, kvaliteta pa dobra, če 

omenjeni artikel prvi dan 
uvaja,  drugi dan dela, tret j i  pa 
Pa že končuje. Delavci se delu 

ne privadijo, pa ga j e  že 

Pi 

konec. Včasih pa j e  s tvar  še 
težja, ker zaradi slabe kvali
tete zmanjka materiala in 
izdelavo nekega artikla ne mo
remo dokončati. 

Čeprav so težave pri mate
rialnih. včasih tudi tehnološke 
priprave, pa moram poudariti, 
da v letošnjem letu pri nas 
čakalnih ur  v proizvodnji 
skoraj  ni bilo. Ze omenjene 
težave pa so vplivale na 
pogosto premeščanje delavcev 
iz faze na fazo, kar  pa j e  vzrok 
za manjšo produktivnost kot 
bi bila v normalnih pogojih. 

Menim, da bi v prihodnje 
morali stremeti za večjimi 
količinami po artiklih, ker bi s 
tem zmanjšali tudi režijske 
stroške na enoto proizvoda. 
Prepričan sem. da pri količi
nah do .3000 parov po artiklu 
stanejo proizvodni stroški 
mnogo več kot j ih  pa izkazuje 
kalkulacija. Seveda pa se 
moramo prilagajati zahtevam 
tržišča, vendar n a j  le to zato 
kri je  tudi take. 

J o ž e  ŠTUCIN: 
P r o b l e m  j e  v o p r e d e l i t v i  

s t r o k o v n i h  n a l o g ,  k i  n a j  j i h  
n e k d o  o p r a v i ,  i n  k a t e r i h  
c i l j  j e  r e a l i z a c i j a  p r o i z v o d 
n j e .  V e č k r a t  s e  n a l o g e  
p o s a m e z n i h  d e l a v c e v  v 
p r o i z v o d n j i  p r e p l e t a j o ,  
p o k r i v a j o .  T o  j e  v do loče
n i h  p r i m e r i h  p o t r e b n o ;  n p r .  
z a  r e š e v a n j e  o b s e ž n e j š i h  
n a l o g .  R e k e l  p a  b i  t u d i  to,  
d a  m o r a m o  b o l j š e  p l a n i r a t i ,  
p r e d v s e m  zato ,  k e r  v s a k a  
z a m e n j a v a  v d n e v n i h  p la
n i h  p o v z r o č i  v e č  u r  i z g u b 
l j e n e g a  č a s a ,  n p r .  p r i  z a m e 
n j a v i  b a r v  i n  o r o d j a  p r i  
t e r m o p l a s t i č n i  i z d e l a v i .  
T a k š n o  i z g u b l j a n j e  č a s a  j e  
v s e k a k o r  t u d i  o r g a n i z a c i j 
s k i  p r o b l e m .  P r e d v s e m  n a  
r e l a c i j i  p l a n s k i  o d d e l e k  — 
TOZD P l a s t i k a  — m o n t a ž a ,  
b i  m o r a l i  i m e t i  b o l j š i  pre
g l e d  n a d  t e m ,  č e s a  p r i 
m a n j k u j e .  

T o  pomeni, da moramo 
delati načrtno in misliti malo 
bol j  naprej, kot j e  navada 
sedaj.  

Problem j e  še v zvezi z iz
delavo vzorcev. Vemo, da 
mora proizvodnja uspešno teči 
naprej, če hočemo pravočasno 
izpolniti roke dobav. Prav zato 
bo potrebno točno določiti, 
k d a j  bomo v proizvodnjo vsko
čili z vzorci. Zgodi se. da isti 
vzorec v obdobju npr. dveh 
mesecev, moramo izdelati tudi 
po trikrat ali Štirikrat. Veliko 
bolje bi bilo, da bi pri izdelavi 
vzorcev pogledali malo naprej 
in izdelali naenkrat manjšo 
serijo, s tem bi redna proizvod
n j a  mnogo m a n j  trpela. 

Pri poliuretanski izdelavi ni 
kakšnih večjih organizacijskih 
problemov. S strani komer
ciale dobivamo pravočasno 
naročila, tudi orodja so soraz-

memo pravočasno narejena, 
zaplete se največkrat pri za
menjavi form. To  pa smo rešili 
tako, da sedaj  vsak delavec 
sam izvaja zamenjavo. Za
starela tehnologija vrtil jakov, 
ne strojev kot takih, ne 
dopušča, da hi se tehnološki 
časi in odmori predpisali. 
Delavci si tako odmore kroj i jo  
sami in trdim, da so na vrti
ljakih še možnosti za dvig 
produktivnosti. Najbol je  bi 
seveda bilo, da hi dolžino 
odmora načrtovali, kar pa j e  
zelo težko. Problem v zvezi z 
zamenjavo orodij in izdelavo 
vzorcev j e  tudi v tem, ker so 
delavci takrat plačani po goli 
režiji. Gre torej za precejšen 
padec osebnega dohodka v 
tistem času. 

V z v e z i  z o r o d j a r n o  s e m  
n e z a d o v o l j e n  zato,  k e r  j e  
i z d e l a v a  o r o d j a  p r e m a l o  
n a č r t o v a n a .  V e m o ,  d a  j e  z a  
i z d e l a v o  o r o d j a  p o t r e b e n  
d o l o č e n  čae.  Z a g o t o v i l i  
s m o  s i ,  d a  b o  m a t e r i a l  z a  
i z d e l a v o  o r o d j a  p r i  r o k i .  
P o s t a v i t i  m o r a m o  m e s e č n e  
p l a n e  z a  i z d e l a v o  o r o d i j .  
P r e v e č  n i h a j o č a ,  p r e v e č  
s e z o n s k a  p r o i z v o d n j a  n i  
d o b r a .  I d e a l n o  b i  b i l o ,  d a  b i  
p r i  r a z v o j u  n o v i h  m o d e l o v  
g l e d a l i  d v e  l e t i  n a p r e j  i n  s 
t e m  o m o g o č i l i ,  d a  b i  g a  
p o t e m  p r e k o  e n e g a  l e t a  
m i r n o  r a z v i j a l i .  R a v n o  t a  
n o v a  o r o d j a  z a h t e v a j o  v e l i 
k o  s p r e m e m b .  I z r e d n o  po
m e m b n a  p a  j e  t u d i  r a z p o 
r e d i t e v  n a l o g ,  t o r e j  k a j  b o  
k d o  d e l a l .  T o  p a  j e  p o v e z a 
n o  s t e h n o l o š k o  i z d e l a v o .  
T e h n o l o g i j a  m o r a  b i t i  raz
d e l j e n a ,  č e  h o č e m o  o d  v s a 
k e g a  d e l o v n e g a  m e s t a  oz.  
d e l a v c a  n a  n j e m  d o b i t i  
o p t i m a l n e  rezu l ta te .  C i m  
b o l j  b o  t r e b a  i z r a b i t i  s t r o j e ,  
č e p r a v  b o  š e  n e k a j  o r o d j a r 
j e v  o p r a v l j a l o  b o l j  r o č n a  
d e l a ,  o p r a v l j a l i  b o d o  m o n -
t a ž e r s k a ,  z a k l j u č n a  d e l a .  V 
p l a n u  k a d r o v  b o  p o t r e b n o  
t a k o  o p r e d e l i t i  z a s e d b o  t e h  
d e l o v n i h  m e s t  v p r i h o d n j e ,  
p e t  l e t  n a p r e j ,  g l e d e  n a  
z a h t e v a n i  p r o g r a m  pro iz
v o d n j e .  

Tudi kar  se tiče popravila 
orodij, moramo doseči takšno 
stopnjo, da bosta na eni 
izmeni določena eden ali dva 
za to delo, ostali pa bodo 
lahko opravljali druga dela. 

V orodjarni smo sedaj  pred
videli plan izdelave orodij. 
Vsak delavec, ki opravlja neko 
tehnološko fazo, bo zapisoval 
tudi porabljeni čas in tako 
bomo ugotovili, koliko smo 
tro.šili pri posameznem orodju. 
Do sedaj  smo imeli le skupni 
nalog, po katerem j e  vodja 
orodjarne razdelil delo. Nujno 
pa nam j e  potreben strojniško 
usmerjen planer za orodjarno. 
Pri zapisovanju porabljenega 
časa upamo, da bodo delavci 
pisali realni, resnično potrošen 
čas. Vodja orodjarne bo tedaj  
bol j  kontrolor izpolnjevanja 
zadanih nalog. Na osnovi 
zbranih podatkov o porab
ljenem času bomo pozneje za 
izdelavo podobnih orodij že 
planirali čas izdelave in to n a j  
bi predstavljalo normo za 
neko izdelavo. 

3. K a k š n e  s o  p o  v a š e m  
m n e n j u  m o ž n o s t i  z a  v k l j u 
č e v a n j e  s o d o b n e j š i h  o b l i k  
o r g a n i z a c i j e  d e l a  v A l p i n i ?  
K a t e r e  i n  k a k o  j i h  v k l j u 
č i t i?  

J o ž e  B O G A T A J :  
V A l p i n i  s o  v s e k a k o r  š e  

v e l i k e  m o ž n o s t i  z a  i z b o l j 
š a n j e  o r g a n i z a c i j e .  S p l o h  
p a  n i  n o b e n a  d e l o v n a  o r g a 
n i z a c i j a  t a k o  d o b r o  o r g a n i 
z i r a n a ,  d a  j o  n e  b i  m o g l i  
o r g a n i z i r a t i  š e  b o l j e .  B r e z  
n e k e g a  d o l o č e n e g a  d o g o 
v o r a ,  c i l j a  j e  o r g a n i z a c i j a  
n e m o g o č a .  I n  k e r  i m a m o  v 
A l p i n i  d o l o č e n  c i l j ,  o b s t o j a  
t o r e j  t u d i  o r g a n i z a c i j a  z a  
d o s e g o  t e g a  c i l j a ,  k i  p a  j o  j e  
s e v e d a  p o t r e b n o  s t a l n o  po
p r a v l j a t i ,  i z b o l j š e v a t i .  

V v s a k e m  s i s t e m u  o r g a 
n i z a c i j e  m o r a m o  o b l i k o v a t i  
n e k o  s h e m o ,  n e k e  » p r e d a 
l e « .  I n  v t e h  » p r e d a l i h «  n a j  
b o d o  s k u p i n e ,  k i  s o  h o m o 
g e n e ,  m e d  s a b o  ž i v l j e n j s k o  
p o v e z a n e .  B r e z  t e g a  o r g a 
n i z a c i j e  n i .  N a j p r e j  j e  p o 
t r e b n o  o r g a n i z a c i j s k o  e n o 
t o  r a z d e l i t i  n a  p o s a m e z n e  
d e l e ,  n a t o  p a  p o s k r b e t i ,  d a  
b o d o  t i  d e l i  u s p e š n o  de lo
v a l i ,  d a  b o d o  h o m o g e n i .  
V o d j a ,  k i  b o  n a  č e l u  t e h  
d e l o v ,  p a  s e  m o r a  p o p o l 
n o m a  z a v e d a t i ,  d a  j e  o n  
t is t i ,  k i  j e  o d g o v o r e n ,  d a  b o  
p r o i z v o d n i  p r o c e s  v n j e 
g o v e m  d e l u ,  o d d e l k u  u s p e š 
n o  p o t e k a l .  

Če vzamemo konkretno nek 
oddelek v Alpini, ugotavl jamo 
na eni strani, da so dosegi 
norm dobri, da j e  občasno 
treba norme celo popravljati.  
Na drugi strani pa l jud je  sami 
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razgovor za urednikovo mizo — razgovor 

RAZGOVOR 
ZA UREDNIKOVO 
MIZO 
luiiliiljcviinjc \ 13. Milini 
trdijo, da so norme preveč 
zaostrene, da se delo pogosto 
menja, da j e  torej organizacija 
dela slaba, s a j  vsak gleda na 
organizacijo skozi svoj  osebni 
dohodek. Mogoče bi bilo bolje, 
če bi za nek proizvod določili 
skupni čas za oddelek, nato pa 
n a j  se delavci sami domenijo 
glede razdelitve. Tako smo pri 
grupnib normah opazili, da so 
se l judje  bolj  potrudili, več 
naredili in na koncu tudi več 
zaslužili. 

Sploh  p a  m o r a m o  b o l j  
u p o š t e v a t i  rezu l tate  de la .  
Pr i  p o s a m e z n i k u  m o r a m o  
pogledat i ,  a l i  j e  n a r e d i l  v s e ,  
k a r  j e  b i l a  n j e g o v a  d o l ž n o s t  
i n  č e  j e  n a r e d i l  vse ,  g a  n e  
s m e m o  n a p a d a t i .  P r e m a l o  
s m o  n e p o s r e d n i  p r i  u g o t a v 
l j a n j u  d e l o v n i h  do lžnost i .  
Menim, d a  j e  v e l i k a  h i b a  
n a š e  o r g a n i z a c i j e ,  d a  se  
p r e m a l o  z a v e d a m o ,  k a j  mo
r a m o  n a r e d i t i  i n  p r e m a l o  
p r e v e r j a m o ,  a l i  j e  n e k d o  
zado lžen  za t i s to  s t v a r ,  za
r a d i  k a t e r e  g a  p o t e m  gra
j a m o .  N a d a l j e v a n j e  tega  
p a  j e ,  d a  p r e m a l o  n a g r a 
d i m o  l j u d i ,  k i  d o b r o  d e l a j o  
i n  i m a m o  p r e m a j h n e  s a n k 
c i j e  za  t iste,  k i  d e l o  s l a b o  
o p r a v i j o .  T o  so osnovne stvari, če 
hočemo neko stvar  dobro izve
sti. Trdim, da j e  naS program 
sorazmerno dober, ker ga pa 
vsi tako povrSno jemljemo, j e  
navsezadnje s tanje  takšno, 
kot ga imamo sedaj. 

Menim tudi, da vlada v 
Alpini prevelik pesimizem. 
Življenjske izkušnje silijo ljudi 
v to, da so pesimisti. Za Alpino 
velja, da preveč radi grajamo, 
premalo pa pohvalimo tistega, 
ki j e  naredil nekaj dobrega. 
Sta predvsem Se dve stvari, ki 
kažeta na pesimizem. Prva j e  
nezaupanje v ljudi na vodilnih 
položajih in druga — pre
majhna razgledanost ljudi sa
mih, ki ne vidijo izhoda iz 
določene situacije. Rešitev j e  v 
tem, da delavcu priznamo, če 
j e  nekaj dobrega naredil. 

Vsak dober delavec v Alpini 
ima možnost napredovanja, 
vendar v okviru njegove kvali

fikacijske grupe. Ce j e  npr. 
nekdo dober pri mazanju, 
lahko potem pride na stiskanje 
podplatov in pri osebnih do
hodkih se mu precej pozna. 
Vedeti pa moramo, da večina 
delavcev opravlja sedaj bolj 
zahtevna dela, za katera ni
majo ustrezne izobrazbe. 

Zdi se mi tudi, da smo ta
krat, ko dajemo navodila, pre
malo dosledni. Premalo do
sledno rečemo nekomu, k a j  
mora narediti. Šele potem bi 
lahko ugotavljali, k a j  vse od 
tega j e  opravil in kakšen j e  
rezultat njegovega dela. Pre
pogosto se izgovarjamo na to. 
»saj mi j e  naročil ta in ta«. 

4. K a t e r e  o r g a n i z a c i j s k e  
m e t o d e  b i  s e  p o  v a š e m  
m n e n j u  l a h k o  n a j b o l j  ob
n e s l e  v n a š i  i n d u s t r i j i ?  

Miro K A V C i C :  
N i h č e  š e  n i  o m e n i l ,  k a k o  

s m o  o r g a n i z i r a n i  v d e l o v n i  
o r g a n i z a c i j i  z e k o n o m s k e g a  
v i d i k a ,  d a  s e  s e d a j  u s m e r 
j a m o  v m a r k e t i n š k i  k o n 
cept.  Menim, d a  j e  t a  stra
t e š k i  k o n c e p t  d o b e r .  S tak
t ičnega  v i d i k a  p a  b i  o m e n i l ,  
d a  p r i h a j a  d o  p r o b l e m a ,  k e r  
i m a  v o d j a  p r o g r a m a  preve
l i k  o b s e g  d e l a  i n  n e  m o r e  
k o n t r o l i r a t i  p r o i z v o d a  gle
d e  n a  v s e  n j e g o v e  p o s l o v n e  
f u n k c i j e ,  za  k a r  n a j  b i  b i l  
n a m e n j e n .  

Zdi s e  tore j ,  d a  j e  orga
n i z a c i j a  s s t r a t e š k e g a  v i d i 
k a  d o b r a .  Zaplete  p a  s e  
potem,  k o  s e  s p u s t i m o  n a  
n i v o  t o z d o v  i n  s e k t o r j e v .  
K l j u b  p o t r e b i  p o  d e v i z a h  
b o d o  v p r o d a j i  k u p c e m  
e n k r a t  m o r a l i  o d l o č n o  po
vedat i ,  d a  n a j  n a r o č i l a  po
š i l j a j o  v celoti,  n a e n k r a t ,  
s a j  s e d a n j e  s t a n j e  o n e m o 
g o č a  r a c i o n a l i z a c i j o  d e l a  v 
p r o i z v o d n j i .  

Izredno pomembno j e  tudi 
točno določiti pristojnosti po
sameznih oddelkov in služb. 
Enkrat za vselej moramo raz
mejiti, k a j  j e  razvoj in k a j  
tehnologija. V razvoju se raz
vi ja  čevelj, v tehnološkem 
oddelku pa narede točen raz
vid že po vzorcu. Ko se naredi 
tehnološki opis, ne sme biti več 
spreminjanja. S tem tudi ne bo 
prihajalo do takšnih težav pri 

naročanju materialov, poliz
delkov, izdelkov, kar bi pred
stavljalo osnovo za uvedbo 
kosovničnega procesa. J e  pa to 
zelo kompleksen proces, ki 
zajema tudi do dvajset orga
nizacijskih metod. Zanimiva bi 
bila tudi uvedba determini
stičnega planiranja predvsem 
proizvodnje. Ce enkrat kon
troliraš proizvodnjo (vse od 
nabave materialov do proiz
vodnje obutve), potem lahko 
lažje kontroliraš tudi prodajo 
izdelkov, finančno stanje. 

Skratka,  o r g a n i z a c i j s k a  
m e t o d a  za  o b d e l a v o  proiz
v o d n j e  j e  k o m p l e k s e n  pro
g r a m ,  k i  s e  i m e n u j e  k o s o v -
n i č n i  proces.  

S e v e d a  p a  t a k e g a  s i s tema 
n e  m o r e m o  u v e s t i  k a r  na
e n k r a t .  P r a v  t a k o  n e  mi
s l im,  d a  s e  z u p o r a b o  raču
n a l n i k a  l a h k o  r e š i j o  v s i  
p r o b l e m i .  Prepr ičan  p a  
s e m ,  d a  s e  l a h k o  za  e n k r a t  
a l i  š e  v e č  s k r a j š a  č a s  u v a 
j a n j a  r a č u n a l n i k a ,  č e  b o  za 
t o  v o d i l n a  i n  v o d s t v e n a  
s t r u k t u r a  i n  č e  b o  s v o j i m  
p o d r e j e n i m  raz lož i la  pred
nost i  t a k š n e  o b d e l a v e .  

Računalnik pa j e  pametno 
uporabljati ob dveh predpo
stavkah: da j e  avtomatska 
obdelava cenejša od ročne in 

da daje  več poslovnih infor
macij. 

Največja nevarnost loče
nosti posameznih organiza
torjev poslovanja po sektorjih 
j e  v tem. da vsak preveč pou
dar ja  svojo področje in to j e  
ena od pomanjkljivosti neob-
stoja organizacijske službe. 

5. A l i  b o m o  v s redn jeroč
n i  p l a n  v k l j u č i l i  t u d i  k v a l i 
t e t n e j š e  p r e m i k e  v organ i
z i r a n j u  de la?  

T o m a ž  KOSiR:  
Menim, da si moramo v 

srednjeročnem planu zastaviti 
cilje tudi s področja organi
zacije dela, pa n a j  gre tu za 
nadaljnje izboljšanje samo
upravne organiziranosti, orga
niziranosti strokovnih služb, 
uva janja  novih metod, nadalj
njega uva janja  računalniške 
obdelave, ipd. Hkrati pa se 
moramo zavedati, da so ti cilji 
DO ravno tako pomembni kot 
cilji s področja materialne 
proizvodnje, ker boljša orga
nizacija posredno vpliva na 
boljši rezultat. Takšne cilje pa 
bomo lahko uspešno uresničili 
edino pod predpostavko, da 
hkrati ali že prej razrešimo 
tiste elementarne probleme, o 
katerih sem govoril v uvodu. 

Z a k l j u č e k :  
U g o t a v l j a m o  t o r e j ,  d a  j e  o r g a n i z a c i j a  s r e d 

s t v o  z a  d o s e g o  p o s l o v n i h  i n  d r u g i h  c i l j e v .  V 
z v e z i  s t e m  p a  j e  r a z g o v o r  o d p r l  š e  m n o g o  
v p r a š a n j ,  k i  s o  ž e  (a l i  p a  š e  b o d o )  p r e d m e t  r a z 
p r a v l j a n j a .  

T a k o  j e  v e r j e t n o  š e  k a k š n a  r e z e r v a  v s m o t r 
n i  t o z d o v s k i  o r g a n i z i r a n o s t i ,  z l a s t i  k a r  z a d e v a  
u č i n k o v i t o s t .  

Š e  v e d n o  j e  i z r e d n a  n e z n a n k a  p o v e z a v a  
s t r o k o v n i h  s l u ž b  s p r o i z v o d n j o ,  z l a s t i  v p o g l e d u  
v z a j e m n e  u č i n k o v i t o s t i ,  p a  t u d i  d o h o d k o v n e  
s o o d v i s n o s t i .  

I z r e d n e  r e z e r v e  s o  p r a v  g o t o v o  v i z k o r i 
š č a n j u  č a s a .  V n a s l e d n j i h  l e t i h  b o  t u d i  v A l p i n i  
o d p r t o  v p r a š a n j e ,  k d a j  d e l a t i ,  d a  b o m o  č i m b o l j  
p r o d u k t i v n i .  

N a s l e d n j e  v p r a š a n j e  j e  s t i m u l i r a n j e  i n  n a  
d r u g i  s t r a n i  o d g o v o r n o s t  o r g a n i z a t o r j e v  d e l a .  
T u d i  t o  b o  t r e b a  u r e d i t i  b o l j e .  O b e n e m  j e  p o 
t r e b n o  n e p r e s t a n o  u s p o s a b l j a n j e  o r g a n i z a t o r 
j e v  d e l a  z a  v e d n o  b o l j  z a h t e v n e  n a l o g e .  

P r i  i z v a j a n j u  n a l o g  b o  t r e b a  č i m p r e j  i n  
p o v s o d  d o l o č a t i  n a l o g e ,  n o s i l c e  i n  r o k .  

T o r e j  n a j  b i  v s a k o  d e l o v n o  o p r a v i l o  i m e l o  
d o l o č e n  ( v s a j  o k v i r e n )  n a č r t  d e l a ,  s č i m e r  b o  
l a h k o  t u d i  d e l o m a  m o g o č e  k o n t r o l i r a t i  i z v a 
j a n j e  d e l o v n i h  n a l o g .  

V o r g a n i z a c i j i  d e l o v n i h  o p r a v i l  s o  p r a v  t a k o  
š e  r e z e r v e .  Š e  v e d n o  s o  p r i m e r i ,  k o  d e l a v e c  d e l a  
d e l  i z r e d n o  z a h t e v n i h  o p r a v i l ,  d e l  p a  z e l o  m a l o  
z a h t e v n i h .  P o d o b n o  j e  z r a z n o v r s t n o s t j o  o p r a 
v i l ;  t u d i  s p e c i a l i z a c i j e  n i  d o v o l j .  

U č i n k o v i t a  d e l o v n a  o r g a n i z a c i j a  m o r a  i m e t i  
t u d i  p r i m e r n o  d e l o v n o  v z d u š j e .  T u d i  t o  j e  n a l o 
g a  o r g a n i z a t o r j e v  . . .  

K e r  n i č  n e  k a ž e  č a k a t i ;  s e v e d a  u k r e p a j m o  
p r e m i š l j e n o !  



Kako ustvarjamo 

Izbor dokupljene obutve 
v p r e j š n j i  Štev i lk i  g l a e i l a  s m o  v a s  s e z n a n i l i  z i z b o r o m  

k o l e k c i j e  A l p i n i n e  l a h k e  o b u t v e .  S r e d i  a v g u s t a  p a  s e  j e  
s e s t a l a  t u d i  k o m i s i j a  za i z b o r  d o k u p l j e n e  o b u t v e .  

K o m i s i j o  s e s t a v l j a j o :  V o j o  R a d o s a v l j e v i ć  i z  p r o d a j a l n e  
S a r a j e v o ,  S t j e p a n  N o v o s e l a c  i z  p r o d a j a l n e  Z a g r e b  I, 
D a n i c a  K l e p e j  i z  C e l j a ,  M i r k o  R i b i č  i z  V a r a ž d i n a ,  
M i l o m i r k a  G n j a t o v i ć  i z  p r o d a j a l n e  B e o g r a d  I, p o l e g  n j i h  
p a  s o  v k o m i s i j i  Se v s i  t r i j e  v o d j e  r a j o n o v  (Iva  S o b o č a n ,  
Miha  G o v e k a r ,  J a k o b  C e l i k )  t e r  S i l v a  P i v k ,  I v a n  C a p u d e r  
i n  F r a n c  J e s e n k o .  

O p o t e k u  i z b o r a  i n  s p l o h  o p r o b l e m a t i k i  v z v e z i  z do
k u p l j e n o  o b u t v i j o  s m o  s e  p o g o v a r j a l i  s F r a n c o m  J e -
* e n k o m ,  r e f e r e n t o m  z a  d o k u p  t u j e  o b u t v e ,  p o d a j a m o  p a  
t u d i  n e k a j  u g o t o v i t e v  o s t a l i h  č l a n o v  k o m i s i j e .  

Vsekakor vel ja ugotovitev, 
kot je poudaril vodja MPM 
Ivan Capuder, da je letos 
kolekcija pripravljena tako, da 
j e  bilo za izbor na razpolago 
veliko dobrih modelov. 

Komisija j e  izbirala modele 
fnofike in otroške obutve, tudi 
nekaj  modelov ženske obutve, 
prav tako pa še copate in »špa-
Rarice«. Izbrali so  precej šport
ne lahke obutve, ki Jo zaen
krat v proizvodnem programu 
Alpine še primanjkuje.  

K o  s o  s e  o d l o č a l i  z a  d o 
k u p l j e n o  o b u t e v ,  s o  u p o 
š t e v a l i  v e č  k r i t e r i j e v :  v r s t a  
o b u t v e ,  g l e d e  n a  d o b a v i t e 
l j a ,  u p o š t e v a l i  p a  s o  t u d i ,  

P r e g l e d a t i  j e  t r e b a  v s a k o  p o d r o b n o s t  in u g o t o v i t i  

I z b o r  k o l e k c i j e  j e  i z r e d n o  v a ž n a  f a z a  p o s l o v n e g a  p r o c e s a  

c e n o  i n  не tako  odloč i l i  b o l j  
z a  c e n e n o  o b u t e v .  Paz i t i  j e  
t r e b a  š e  n a  to, d a  d o k u p 
l j e n a  o b u t e v  n e  d e l a  k o n 
k u r e n c e  A l p i n i n i  o b u t v i .  
Zato  j e  b i l o  n a j p r e j  p o t r e b 
n o  i z b r a t i  m o d e l e  l a s t n e  
o b u t v e ,  z d o k u p l j e n o  p a  s o  
s a m o  i z p o p o l n i l i  i z b o r  p o  
p r o d a j a l n a h .  Nade  p r o d a 
j a l n e  i m a j o  n a  r a z p o l a g o  
i n  k o l i č i n s k o  p r o d a j o  v e č  
o b u t v e  d r u g i h  d o b a v i t e 
l j e v ,  m e d t e m  k o  j e  v r e d n o s t  
p r o d a j e  A l p i n i n e  i n  d r u g e  
o b u t v e  p r i b l i ž n o  e n a k a .  

R a v n o  z a r a d i  v e l i k e  k o 
l i č i n e  d o k u p l j e n e  o b u t v e  b i  
n u j n o  m o r a l i  i m e t i  s v o j e g a  

k o n t r o l o r j a ,  k i  b i  p r e g l e d a l  
t o  o b u t e v  n a  m e s t u ,  k j e r  j o  
i z d e l a j o .  T a k o  p a  v p r o 
d a j a l n e  č e s t o  d o b i m o  o b u 
t e v ,  k i  n i  u s t r e z n a .  D o b r o  
p a  j e ,  d a  i m a m o  z d o b a v i 
t e l j i  s k l e n j e n  s a m o u p r a v n i  
s p o r a z u m ,  p o  k a t e r e m  l a h 
k o  s l a b o  o b u t e v  v r n e m o  
p r o i z v a j a l c u .  S e v e d a  p a  
i m a m o  z a r a d i  t e g a  n e k a j  
v e č  d e l a .  

K a t e r i  p a  s o  g l a v n i  d o b a 
v i t e l j i  o b u t v e ?  

F. J e s e n k o :  »Glede na naSe 
potrebe imamo že izbrane 
glavne dobavitelje. Z njimi 
se tako lahko dogovarjamo, 
kak.šno obutev želimo. Kot 
glavne dobavitelje iz Slovenije 
bi omenil Tovarno obutve 
Novo mesto ter Tolo Šent jur  
in Cicibana. Iz drugih republik 
pa lahko omenim Кгаб iz Kar-
lovca. Ras iz Novega Pazarja 
ter Kvalitet iz Vinkovcev. 

Dobaviteljem 2 do 3 mesece 
prej pošljemo obvestilo, k d a j  
bomo izbirali njihovo obutev. 
S sabo prinesejo vzorce in na 
osnovi tega naredimo širši iz
bor obutve, ki j e  5 do 6-krat 
večji kot pozneje dokončna 
izbira. Vzorce, opremljene z 
barvno karto, cenami, opisom 
čevlja nam puste in med temi 
modeli se potem komisija za 
dokup obutve odloča.« 

K a k š n e  p a  s o  p r e d n o s t i  
a l i  p a  t e ž a v e  z d o k u p l j e n o  
o b u t v i j o ?  

F r a n c  J e s e n k o :  »Prednost 
j e  že v tem, da j e  po novem 
zakonu obutev, dokler ni pro
dana, last proizvajalca. Tako 
tudi pri znižanju cene obutvi 
odpade na proizvajalca 7 4 1  
stroškov, ali pa tudi več, če j e  
krivda za znižanje njegova « 

V o j o  R a d o s a v l j e v i č :  »Pri 
dokupljeni obutvi j e  lažje, ker 
izbiramo na osnovi že dobljene 
kolekcije. Pri Alpinini obutvi 
pa moramo tudi sami pomaga
ti pri izdelavi oz. izbora ko
lekcije.« 

Prednost j e  mogoče tudi v 
tem, ker j e  dokupljena obutev 
relativno poceni. 

F r a n c  J e s e n k o :  »Problem 
pa j e  v tem, ker moramo imeti 
veliko dobaviteljev, ki so raz
treseni po vse j  Jugoslaviji.  
Možnosti dogovarjanja so s 
tem premajhne. Lahko pa 
rečem, da se dobavnih rokov 
vsi dobavitelji kar držijo. 
Sploh pa samoupravni spora
zum določa, da lahko v pri
meru več kot 14-dnevne pre
koračitve dobavnih rokov obu
tev zavrnemo.« 

Komisija za izbor dokuplje
ne obutve j e  torej na osnovi že 
prej  narejenega širšega izbora 
izbrala modele za sezono po
mlad—poletje 1981, ki jih 
bomo kupili pri drugih proiz
vajalcih. Naloga referenta za 
dokup obutve pa je,  da pri
pravi vse potrebno v zvezi s to 
obutvijo za poslovodsko kon
ferenco. Obutev opremi s ši
frami za računalniško obde
lavo. Tako v računalniškem 
centru izdelajo posebne liste, v 
katere poslovcnlje na kon
ferenci vpišejo količino obutve 
po artiklih, ki jih bodo naro
čili. 

I n  k a k o  p o t e k a  n a d a l j n j i  
p o s t o p e k ?  

F r a n c  J e s e n k o :  »Ko pri
demo s poslovodske konferen
ce, oddamo liste z naročili v 
računalniški center, k je r  zbe
rejo količine obutve po po
sameznih modelih in glede na 
posamezne dobavitelje. Nato 
dobavitelje pokličemo na za
kl jučevanje  naročil, med tem 
časom pa določim še sorti-
mente za vso obutev. Kakšnih 
20 dni po konferenci pridejo 
dobavitelji  k nam, ogledajo si 
sortimente, količino in barve 
naročene obutve, nato pa skle
nemo samoupravni spora
zum.« 

Ob koncu pa lahko omenimo 
Se, da proizvajalci pošil jajo 
obutev neposredno v prodajal
ne, naloga poslovodij pa je,  da 
vso prispelo obutev pregledajo 
in ugotovijo morebitne po
manjklj ivosti  v izdelavi. 

M. C. 
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Irma Dolenec referent 
za delovna razmerja 

Konec avgusta so z 
delom prenehali dijaki in 
Študentje, ki so sklenili de
lovno razmerje za delo 
med počitnicami. Število 
delavcev se j e  v tem 
obdobju povečalo za 17, z 
delom pa je, upoštevajoč 
prenehanje dela dijakov in 
Študentov, prenehalo 55 
delavcev. 

Redno delovno razmerje 
v TOZD Obutev %iri so na
stopili Peter Trček v vzdr
ževalni službi, Mihaela 
Novak, Anton Fortuna in 
Zdravko Zelinac v montaž
nem oddelku, Štefka Jereb 
v oddelku Rovte ter Vero
nika Pregelj v obratu Col. 
V TOZD Plastika Ziri so 
nastopili delo Roman An-
drejka in dva dijaka. V de

lovni skupnosti skupnih 
služb so nastopili delovno 
razmerje Stanislav Šinko
vec ter tri pripravnice: Jo
žica Karner, Tat jana Jereb 
in Lidija UrSič. Delovno 
razmerje v TOZD Prodaja 
so nastopili Slavka Re-
berčnik v prodajalni Vele
nje, Bogoljub Kostic v pro
dajalni Cačak, Mirko Sal-
kovič v prodajalni Murska 
Sobota in Svetlana Ilič v 
prodajalni Valjevo. 

V TOZD Obutev Ziri so 
prenehali z delom Hasan 
Pilipovič, Ivan Kune, 
Branko Justin, Hasnija 
Murtič, Janez Oblak, Ka-
rolina Primožič, Frančiška 
Jereb, Marija Jereb in 
Stanko Pivk, iz obrata Col 
pa Cvetka Kavčič in Mari
j a  Kosmač ter 14 dijakov, 
ki so delali med počitnica
mi. Z delovnim razmerjem 
v DSSS je  prenehal Franc 
Šifrar, v TOZD Prodaja pa 
so prenehali z delom Ruža 
Lovrinovič iz prodajalne 
Travnik, Marjan Govekar 
iz prodajalne Kranj, Bori-
ka Savič iz prodajalne Su-
botica, Veselka Novkovič 
iz prodajalne Banja Luka I 
in Anči Marguč iz proda
jalne Škofja Loka П., ter 1 
delavec, ki je delal med po
čitnicami. V TOZD Plastika ?Лп so 
z delom prenehali Franc 
Ušeničnik in Metod Kos 
ter 20 dijakov, ki so bili za
posleni med počitnicami. Z 
delom v TOZD Obutev Go
renja vas j e  prenehala 
Ljudmila Preveč. 

V POKOJ ODHAJAJO 

naši dolgoletni sodelavci Frančiška Jereb, Anči 
Marguč, Ljudmila Preveč, Marija Jereb in Stanko 
Pivk 

Vsem želimo še veliko let trdnega zdravja, mnogo 
zadovoljstva in sreče v domačem krogu ter da bi se 
radi spominjali let, ki so jih preživeli v tovarni 
Alpina. 

Marija J e r e b  i n  Stanko P i v k  o b  o d h o d u  v p o k o j  na  
r a z g o v o r u  pr i  d i r e k t o r j u  

Zanimivosti 
s področja izobraževanja 
Septemberski  d n e v i  od

p i r a j o  šo lska  vrata .  V 
s k r b i  z a  k a d r e  j e  tud i  
A l p i n a  z d o d e l i t v i j o  šti
p e n d i j  pospremi la  d i ja
k e  i n  š tudente  n a  pot  k 
i zobrazbi  i n  pok l i cu  v 
n a s l e d n j e  šole:  

— CŠIC 7 
— K o v i n a r s k a  3 
— Prod. o b u t v e  5 
— K u h a r  1 
— Cevl j .  tehn.  6 
— Gradb.  tehn.  1 
— Stroj. tehn.  1 
— Aranžer .  tehn.  1 
— Ekonom,  tehn.  3 
— V i š j a  med.  sestra  1 
— Dipl. p r a v n i k  1 

Št ipendi je  j e  ponud i la  
tudi  za š t u d i j  n a  še ne
kater ih  v i š j i h  i n  v i s o k i h  
šolah.  Ostale s o  neodda-
ne. Fant je,  k i  s o  letos 
konča l i  s r e d n j o  šolo, so 
odš l i  k v o j a k o m .  N a  vi
š j i h  i n  v i s o k i h  šo lah  
b o d o  letos gospodar i la  
dekleta.  

O b i s k o v a n j e  h r a m o v  
z n a n j a  A l p i n a  omogoča  
tud i  de lavcem,  k i  s e  želi
j o  izobraževat i  o b  delu. 
Seveda  tistim, k i  s e  izo
b r a ž u j e j o  z a  pokl ice,  k i  
j i h  d e l o v n a  organ izac i ja  
potrebuje.  

T a k o  o m o g o č a m o  štu
d i j  o b  d e l u  na  n a s l e d n j i h  
šolah:  

(letos n a  novo) :  
— Pos lovodska  
— VŠOD — k a d r o v ,  

s m e r  
— VŠOD — organ,  

s m e r  
— v i š j a  tehn.  čev l jar .  

Iz de la  se  j e  izobraže
v a l o  letos: 
— e n  de lavec  v gas i l sk i  

šoli  
— e n  d e l a v e c  v mode

l a r s k e m  t e č a j u  
Z a n i m i v  b o  odde lek  

v i š j e  t ehn ične  čev l jar
s k e  šole  v K r a n j u .  Odprt  
b o  f e b r u a r j a  1981 za štu
d i j  o b  de lu .  Štud i j sk i  po
g o j i  s o  ugodni ,  zato upa
mo,  d a  se b o d o  kand ida
ti p r i j a v i l i .  

Pokazala  se  j e  potreba 
p o  z n a n j u  t u j i h  j e z i k o v .  
Med l e t o m  b o m o  poizku
šal i  s k u p a j  z osta l imi  
OZD organiz irat i  t a k e  
tečaje.  

O b i s k o v a n j e  razn ih  
k r a j š i h  teča jev,  k j e r  se 
de lavc i  i z p o p o l n j u j e j o  
za s v o j e  d e l o v n e  na loge  
i n  oprav i la ,  p a  j e  v A l p i -
n i  ž e  us ta l j ena  n a v a d a .  

D e l o v n o  organ izac i jo  
č a k a  n a  p o d r o č j u  izo
b r a ž e v a n j a  še m n o g o  
nalog.  E n a  p r v i h  m e d  
n j i m i  j e  omogočit i  de
l a v c e m  d o k o n č a n j e  
o s n o v n e  šole  i n  pr idobi
t e v  k v a l i f i k a c i j e .  

E v a  DOLENC J 

ф о с о с Ш  S o  6e. 

Zakonsko zvezo so sklenili: 
Peter Pivk iz TOZD Obutev Žiri, Lidija Uršič in 

Bojan Poljanšek iz DSSS. 
Na novi življenjski poti želimo vsem veliko sreče, v 

zakonskem življenju pa medsebojnega zadovoljstva. 

Odbor za o b v e š č a n j e  j e  p r i z a d e v n o  začel s s v o j i m  
d e l o m  
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Gradnja lekarne v Žireh 
Misel o gradnji nove lekarne 

v Zireh je  vznikla že leta 1972. 
Tedaj j e  republiška komisija 
za verifikacijo lekarn nesporno 
ugotovila, da so delovni pogoji 
za opravljanje lekarniške de
javnosti neprimerni in po
gojno dovolila obratovanje 
lekarne pod pogojem, da se do 
leta 1975 prične z novograd
njo. 

Delo in bivanje v slabo ogre
vanih prostorih brez sanitarij 
in drugih prepotrebnih pri-
tiklin j e  terjalo od delavcev 
mnogo samoodpovedovanja in 
dobre volje. 

Toda Gorenjska lekarna ni 
imela sredstev za novo lekar
no. Tako je  bilo potrebno 
yključiti v program izgradnje 
iz združenih sredstev za in
vesticije v zdravstvu tudi novo 
lekarno v Zireh. Po prvem 
predlogu j e  bila lekarna na
črtovana v program izgradnje 
v letih 1975—1978, in sicer s 
pričetkom in zaključkom grad
nje v letu 1978. Vendar zaradi 
podražitve objektov, ki so bili 

v izgradnji, j e  gradnja le
karne zdrsnila v obdobje 1977 
do 1980. 

Izkušnje kažejo, da j e  za 
občana najugodneje, če ima 
pod isto streho vso zdravstve
no službo, to j e  splošno zdrav
stveno, zobno in lekarniško 
službo. Zato smo tudi mi začeli 
razmišljati o smotrnosti grad
nje večjega objekta, pod stre
ho tega pa bi bile vse prej 
omenjene dejavnosti. 

Gradbeni odbor, imenovan 
leta 1978, j e  takoj pričel z 
delom, zdravstveni delavci pa 
so skupaj s projektanti pri
pravljali idejne načrte za 
zdravstveno postajo. 

Po dolgih razpravah smo 
končno dobili načrt za stavbo, 
kjer bo lekarna, splošna ambu
lanta, zobna ambulanta, pa-
tronaža, fizioterapija, labora
toriji itd. ter stanovanja za 
zdravstvene delavce. Ker pa je  
bila v programu do leta 1980 
sključena le gradnja lekarne, 
Rradnja ambulant pa j e  bila 
predvidena za naslednje sred

njeročno obdobje, smo se od
ločili za gradnjo objekta v 2 
fazah: 

1. gradnja levega dela — 
lekarne in stanovanj nad le
karno, 

2. gradnja zdravstvene po
staje. 

Krajevna skupnost Ziri j e  
imela zagotovljena sredstva za 
odkup zemljišča v višini 
19.3.494. — din, ta sredstva so 
bila takoj nakazana lastnikom 
zemljišča in šele tedaj se j e  
lahko pričelo s pripravljalnimi 
deli. 

Od tedaj do danes je  nasto
pilo že toliko težav, da bi jih 
težko našteli, .ne da bi zavzeli 
preveč časopisnega prostora. 
Naj naštejem le nekaj važnej
ših: 

Geološki zavod je  opravil 
potrebne raziskave in ugotovil, 
da j e  v globini 1,5 m talna 
voda. Samo ta ugotovitev nas 
j e  oddaljila od pričetka grad
nje najmanj za 9— 12 mesecev. 
Potrebno je  bilo spremeniti 
načrte in že odobreno lokacij
sko dokumentacijo. Tako je  
leto 1979 minilo v iskanju nove 
dokumentacije (gradbene in 
lokacijske) in vseh potrebnih 
soglasij. 

Pri nas nekateri mlini melje-
jo počasi, zato pa drugi toliko 
hitreje. V tem času je  pred
računska vrednost objekta 
strmo rasla. Kot na avtomatu, 
kjer komaj slediš številkam, so 
se pred našimi očmi nizalt; 
številke o vrednosti objekta: 

1.237.0(K) — začetna cena 
investicije 

13.057.000 — končna vrednost 
objekta brez 
opreme! 

T r e n u t n o  s m o  zbra l i  
9.000.000 d i n  i n  sicer: 6 mi
l i j o n o v  700.000 t isoč zdru
žen ih  sredstev,  sredstva  K S  
za zemlj išče,  ostalo  so sred
s t v a  Zdravstvenega  d o m a  
S k o f j a  L o k a  i n  G o r e n j s k e  
lekarne.  Potrebno  b o  zago
tov i t i  še m a n j k a j o č a  sred
s t v a  d o  k o n č n e  predračun
s k e  vrednost i  i n  sredstva  za 
o p r e m o  lekarne.  

G r a d n j a  o b j e k t a  napre
d u j e  p o  načrtu  ter b i  mo
ra la  bit i  zak l jučena  febru
a r j a  1981. 

Z i z g r a d n j o  celotne zdrav
s t v e n e  posta je,  k i  b o  zak l ju
čena  p r e d v i d o m a  d o  leta 
1986 b o d o  o b č a n i  2 i r o v  
dob i l i  sodoben  z d r a v s t v e n i  

ob jekt ,  s a m a  l e k a r n a  p a  j e  
načr tovana  tako, d a  b o  
zadostovala  potrebam raz
v o j a  l e k a r n i š k e  s lužbe  i n  
k r a j a  n a j m a n j  20 d o  30 let. 

Direktor  
mr.  p h .  Fernanda  
B u r d y c h  

Ali Alpina potrebuje ambulanto? 

Gradnja l e k a r n e  pomeni le  p r v o  fazo bodoče zdravs tvene  
" s t a n o v e  v Zireh 

Tole  m o j e  r a z m i š l j a n j e  j e  
sproži l  dopis,  k i  so ga  po
sla l i  i z  A l p i n e  v Zdravstve
n i  d o m  S k o f j a  Loka  o skle
n i t v i  d e l o v n e g a  r a z m e r j a  za 
m l a d e g a  z d r a v n i k a  Dušana 
Sedeja, d o k l e r  n e  b o  zgra
j e n a  v t o v a r n i  obratna  
ambulanta .  

Zirovska kotlina je od vseh 
področij, ki jih pokriva Zdrav
stveni dom Skofja Loka, Se 
najbolj  zaokrožena celota: ena 
krajevna skupnost z okrog 
4500 prebivalci, ena Sola, 
praktično vse trgovine v sa
mem centru, pa tudi en zdrav
stveni dom 7. lekarno. Daleč 
največ delavcev je  zaposlenih 
v Alpini, zato j e  tudi največ 
opravil v zdravstvenem domu 
zanje in za njihove družinske 
člane. Kar upravičen je  bil 
izrek, da je  zdravstveni dom v 
Zireh pravzaprav povečana 
obratna ambulanta Alpine, 
seveda z nekaterimi dodatnimi 
nalogami za ostale varovance. 

Trezna presoja dejstev za in 
proti se nagiba na stran od
klonilnega stališča za gradnjo 
obratne ambulante v Alpini. 

NaStejmo najpomembnejše: 
1. gradnja lekarne, ki ho 

končana v začetku prihodnje
ga leta, ne reSi problemov v 
sedanjem zdravstvenem domu, 
zato je  nujno zgraditi novega 
v letih 1983—1984, kar j e  tudi 
predvideno v temeljih plana 
gorenjskega zdravstva; 

2. lekarna in zdravstveni 
dom morata biti pod isto stre
ho, gradnja obratne ambu
lante pa bi ogrozila gradnjo 
zdravstvenega doma, ker bi 
obeh novogradenj Zirovci naj
brž ne potrebovali; 

3. vsak bolnik bi moral z 
receptom iz obratne ambu
lante v lekarno — mimo seda
njega in tudi bodočega zdrav
stvenega doma 

4. cenejSe in boljSe stro
kovno delo v večji zdravstveni 
ustanovi, kjer so prostori in 
oprema racionalno izkoriščeni, 
delavci pa bolj učinkoviti (pri
mer: istočasno bi moral biti po 
en zdravnik v obratni ambu
lanti in v zdravstvenem domu, 
dela pa hi bilo za enega!) 

5. podvajanje storitev, kar
toteke, opreme in prostorov, 
ker bi ne mogla obratna ambu
lanta pokrivati svojih varo
vancev 24 ur dnevno 

6. enotna, skupna dežurna 
služba za vse področje srednje 
in zgornje Poljanske doline 

7. financiranje zdravstva v 
prihodnjem obdobju se nagiba 
k domicilnemu principu, kjer 
ima prednost bivanje, ne pa 
delo 

8. obratni ambulanti Žele
zarne Jesenice in Save v Kra
nju sta izven tovarniških 
zidov, pa vseeno zelo dobro 
delujeta — v zadovoljstvo 
delavcev v proizvodnji in v 
zdravstvu 

Probleme,  k i  j i h  s e d a j  
občut i te  v A l p i n i ,  k e r  n ima
te  s v o j e  o b r a t n e  ambulante,  
b i  l a h k o  reši l i  tud i  brez  
zap i ran ja  v t o v a r n i š k e  
z idove:  

1. s tesn imi  s t ik i  m e d  
z d r a v s t v e n i m  o s e b j e m  i n  
de lavc i  v s k u p n i h  s lužbah 
A l p i n e  zaradi  bo ln i škega  
staleža d e l a v c e v  i n  ogledi  
d e l o v n i h  m e s t  v tovarn i  

2. z u r e d i t v i j o  prostorov  
za m e d i c i n o  de la  v n o v e m  
z d r a v s t v e n e m  d o m u  v Ži
reh,  v laborator i ju  za iz
v a j a n j e  t ist ih  pre i skav,  k i  
s o  potrebne  tud i  pr i  siste
m a t s k i h  preg led ih  d e l a v c e v  
oz i roma p r i p r a v a  odvzete  
k r v i  i n  i z ločkov  za p r e v o z  
v laborator i j  v S k o f j o  Loko  

3. z u r e d i t v i j o  sistemat
s k i h  preg ledov  d e l a v c e v  z 
e k i p o  i z  d i spanzer ja  za 
med ic ino  de la  škof je loške
g a  z d r a v s t v e n g a  doma,  k i  
b i  p r i h a j a l a  v z d r a v s t v e n i  
d o m  2iri .  S t e m  d e l a v c e m  
n e  b i  b i l o  potrebno  hodi t i  
n a  preg lede  v S k o f j o  Loko. 

4. z m e d s e b o j n i m  sodelo
v a n j e m  p r i  z d r a v l j e n j u  i n  
rehabi l i tac i j i  k r o n i č n i h  al
k o h o l i k o v  

5. s ce lotno zobozdrav
s t v e n o  ek ipo,  k i  b i  de la la  
s a m o  za d e l a v c e  A l p i n e  v 
z d r a v s t v e n e m  d o m u .  

Sredstva,  k i  b i  j i h  A l p i n a  
n a m e n i l a  z a  g r a d n j o  i n  
o p r e m o  o b r a t n e  ambulante,  
b i  z dost i  v e č j i m  u č i n k o m  
l a h k o  n a m e n i l i  za n o v i  
z d r a v s t v e n i  d o m ,  k a r  b i  
tud i  pospeš i lo  n a d a l j e v a n j e  
g r a d n j e .  

N a j  z a k l j u č i m  z n a s l e d n j o  
mis l i jo :  

V p r a š a n j e  g r a d n j e  obrat
n e  a m b u l a n t e  v A l p i n i  n i  
s a m o  p r o b l e m  A l p i n e ,  am
p a k  j e  poseg, k i  z a d e n e  2ir i  
v celoti  — v s e  d e l o v n e  or
ganizaci je,  k r a j e v n o  skup
nost,  v s e  občane.  

T o n e  KOŠIR 



Kar nič ni bilo r zadre
gi, ko smo C uvodu sprego
vorili besedo, dve o Žirov-
cih. Človek ima občutek, 
da je iz Zirov kakSno leto 
in ne več kot petdeset let. 

Živahnost. podjetnost, 
urejenost, v.se kar diha iz 
nje. 

vJa.ja, veliko otrok nas 
je bilo in drugo mamo smo 
dobili,« pripoveduje Vilka 
Vrhunčeva (Krogarjeva iz 
Ledinee) »in nekoliko od
rasli smo ie iskali, kaj naj 
postanemo. Teta iz Ljub
ljane mi je nekoč omenila, 
da lahko kaj pridem, pa 
sem se res odpravila. Le to 
sem vedela, da stanuje bli
zu bolnice. Tavala sem po 
okolici in nenadoma za
gledala za 1'е.че. ki .tem jih 
sama delala. Tako sem 
presenetila teto. Takrat mi 
je bilo .šestnajst let in na
neslo je, da sem se šia učit 
za kuharico. Za mlajše bo 
mogoče zanimivo, kako 
.smo .se nekdaj učili. Ce nisi 
kaj prav napravil, sta Sla 
krožnik in v.sebina lepo na 
tla. sam pa .s/ moral plača
ti oboje. 

No pa moram reči. da 
mi je Slo kar dobro in Se 
napredovala sem. Iz Ljub
ljane sem se za nekaj časa 
preselila г gospodinjo v 
Zagreb v Lovački rog na 
Ilici, nato pa leta 1929 na 
Bled. Spominjam se teda
njega Bleda in naSe majh
nosti v primerjavi z viso
kimi tujimi gosti. Stari 
Park hotel je bil tedaj v ro
kah mojih gospodarjev. 
Kenda so se pisali.« 

Tako so minila leta in 
Vilka se je leta 1937 poro
čila. V naslednjih letih so 
priSli Štirje otroci, dve de
kleti in dva fanta. 

Z možem sta se osamo
svojila in v letih 1938—40 

odprla gostilno v Radovlji
ci. 

»Potem je bila tu vojna. 
Kar hitro smo se povezali 
z NOB in spominjam se 
časov, ko je pri nas 14 dni 
preživel narodni heroj 
Tonček Dežman, pa ob
dobje, ko smo poizkušali 
minirati sredi Bleda in .še 
mnogo drugih dogodkov. 

Tudi z Zirmi smo imeli 
nekaj zveze. Tu pri nas so 
se oskrbele karte in našim 
v Zireh je to prišlo zelo 
prav. 

Pru'tla je svoboda. Majh
ni otroci, trije so bili ta
krat — in z možem sva se 
lotila gradnje hiše, ki sva 
jo gradila kot Noe barko 
kar 20 let. Moževo znanje 
in podjetnost, bil je grad
beni delovodja, je prišlo 
zelo v poštev. Se bolj važno 
je razumevanje in s tem 
se da napraviti marsikaj. 

Sčasoma smo začeli od
dajati sobe, no v zadnjem 
času je tega manj, ker se 
ne izplača več. Ob delu z 
gosti sem se naučila tudi 
nemško, leto za letom, be
sedo za besedo.« 

Vrhunčeva opisuje svoje 
življenje in življenje svoje 
družine kot zanimivo 
zgodbo. Postala je prava 
Blejčanka z žirovsko dušo. 

»Kar preč sem,« pove, 
»če .че vsaj nekajkrat ne 
oglasim v Zireh, se zape
ljem proti Ledinici pa 
mimo Krogarja . . л 

HTckst! 
Nejko PODOBNIK 
Foto: 
Brigita GROŠELJ 

Od tu in tam Od tu in tam 

Videli smo Bosno 
in obeležja njene slavne preteklosti 

Cas stabilizacije je, zato je 
tudi sindikat Alpine letos or
ganiziral le izlete po naši do
movini. 

Kdo še ni videl slikovite 
Bosne? Kdor j o  j e  videl ali pa 
celo živel nekaj časa v njej,  se 
še vedno rad vrača nazaj. 

Pot nas j e  vodila preko 
Zagreba, kjer  se v labirintu 
novih mestnih četrti in novih 
cestnih nadvozov in podvozov 
ne znajdemo več. Novi Zagreb, 
ki je  zgrajen južneje na 
prejšnjih močvirnih travnikih, 
j e  res nov. 

Obvoznice pa se izognejo 
mestnemu jedru in nepotrebni 
gneči, speljane so južno od 
velesejma in se priključijo na 
cesto bratstva in enotnosti. Po 
nekaj deset kilometrih pri
demo na sodobno avtocesto, 
dolgo sedemdeset kilometrov, 
ki se pri Lipovljanih konča in 
nadaljuje se stara dvopasov-
nica. 

Na levi vidimo obrise Kuti
ne z objekti za izkoriščanje 
nafte in zemeljskega plina. 
Zaradi obilice padavin v zad
njih mesecih smo opazili tudi 
večja jezera kot posledica tal
nih rek. 

Polja na levi in desni so 
slabo obdelana ali zaraščena s 
plevelom. Sledijo pa polja z 
nizko, v rasti zaostalo koruzo 
in tudi polja s pravkar požetim 
žitom. Ponekod požeto slamo 
kar kurijo, da pripravijo njivo 
za drugo setev, s a j  nimajo kam 
z njo. Čeprav j e  slama lahko 
dobra surovinska baza za 
nekatere naše industrijske pa
noge — npr. za proizvodnjo 
celuloze in papirja. 

Pri Novski zavijemo proti 
Jasenovcu. Na avtobusu smo 
se namreč domenili, da obi
ščemo tudi legendarno Koza-
ro. Peljemo se mimo veličast
nega spomenika, ki služi kot 
opomin in svarilo živim na do
gajanje  v tem zloglasnem 
ustaškem taborišču, kjer  so na 
zverinski način pobili na 
stotisoče nedolžnih ljudi. 

Prekoračimo Savo in že se 
vozimo po rodovitni gričevnati 
pokrajini. Ze smo v Bosni, 
začenja se legendarna junaška 
Kozara, ki j e  dala za svobodo 
stotisoč žrtev. Reko Uno, ki se 
pri Jasenovcu izliva v Savo, 
smo pustili na desni. Gričevje 
j e  višje, vse več j e  tudi parti
zanskih obeležij in spomeni
kov, 

Z avtobusom si nismo upali 
po bližnji makadamski cesti na 
vrhove Kozare, ampak smo se 
peljali po asfaltni cesti preko 
Prijedora, ki j e  središče Bo
sanske Krajine. Mesto ima 
nekaj industrije. Predvsem 
predelavo lesa. V mestu za
vijemo na levo skozi Kozarac 
in se vedno bolj dvigujemo. 

Vsa Kozara j e  narodni park. 
Ustavimo se na Mrakovici, ki 
j e  urejena kot rekreacijski ob
jekt. Tu j e  hotel, višje na vrhu 
pa veličastni spomenik z mu
zejem. 

Na Mrakovici so patizanske 
enote uničile ustaško posto
janko in s tem onemogočile 
sovražniku, da bi nadziral Ko-
zaro. Pri hotelu j e  veliko 
parkirišče, okrog pa so rekre
acijski objekti. Sad mladinskih 
delovnih akcij. 

Vračamo se po isti poti 
nazaj  skozi Kozarac in naprej 
proti Banja Luki. Ni časa za 
ogled mesta in pot nadalju
jemo ob reki Vrbas proti Jaj
cu. Dno visokega kanjona si 
delita Vrbas in v skalo vseka
na cesta. Tam, k jer  se nova 
cesta odcepi od stare in se dvi
guje preko pobočja, ostaja 
pod nami veliko gradbišče 
nove hidroelektrarne. Ko se 
spet spustimo nazaj  v dolino 
na staro cesto, vidimo, da 
se minerji trudijo v steni 
na drugem bregu z viaduk
ti da bi pripravili prostor za 
cesto nad bodočim jezom. 

N a d a l j e v a n j e  v n a s l e d n j i  
š t e v i l k i  

I v a n  R e v e n  

J Naš i  i z l e tn ik i  p r e d  A n d r i č e v o  h i š o  v T r a v n i k u  



Od tu in tam • Od tu in tam • Od tu in tam 

Peš na Triglav in nazaj 
y skladu s stabilizacijskimi 

prizadevanji po varčevanju z 
gorivom sem se odločil, da 
p e m  peS do doma na Triglav 
in nazaj domov. 

Pot j e  bila precej dolga in 
hodil sem 6 dni. Zgodaj z jutra j  
sem odAel od doma po cesti 
proti Hotavljam, nato pa 
naprej čez t^eskovico, Črni 
v h  in na 1602 m visoki 
Porezen, k jer  sem tudi prvič 
prenočil. Koča na Poreznu j e  
naslonjena na skalnati breg. 
To je  nekdanja italijanska 
vojaSnica, opuščena med 
2. svetovno vojno. V prvih 
letah po vojni pa j e  РП Cerkno 
stavbo popravilo in jo sedaj 
tudi upravlja. 

Drugi dan sem se spustil v 
'lolino na Petrovo brdo, potem 
pa dobre 3 ure »grizel kolena« 
do 1844 m visoke Črne prsti. 
Planinska postojanka na Črni 
prsti j e  bila preurejena leta 
1S55 iz nekdanje italijanske 
Vojašnice. Ime j e  dobila po 
'aslužnem primorskem pla
nincu Zorku Jelinčiču. 

Tu sem se malo odpočil in 
Zatem šel po grebenu proti 
1962 m visoki Rodici. Od tam 

na 1923 m visoki Vogel. Z 
Rodice proti Voglu j e  prekra
sen razgled na bohinjsko in 
tolminsko stran. 

Z Vogla sem se spustil do 
koče na planini Razor, kjer 
'^ni drugič prespal. To pla
ninsko postojanko so preure
dili leta 1948 iz bivše italijan
ske stražarnice. 

Zgodaj z jutra j  sem odšel 
naprej preko Skrbine. Videl 
^ n i  že Julijce s Triglavom, ki 
Se j e  lesketal v jutranjem 
soncu. Zdelo se mi je, da sem 
'-e čisto blizu njega, a kmalu 

ga izgubil izpred oči in po 
bobrih ;) urah hoje prišel na 
1525 m visoko Komno. Dom 
" a  Komni stoji na križišču 
številnih poti, zato spada med 
"aše najpomembnejše in naj
bolj obiskane planinske po
stojanke in j e  tudi celo leto 
Oskrbovan. Posebno znan j e  po 
turnem smučanju. 

Pot sem nadaljeval proti 
koči pri triglavskih jezerih — 
168,3 m, ki leži severno od 
"Vojnega jezera. Tu se tudi 
Pnčne dolina triglavskih jezer, 
k' spada tudi v triglavski 
9 ^ ^  park. Ta  obsega okrog 

ha, zajema vso dolino 
' riglavskih jezer s H ribari-
^ami in steno Komarče vred 
et" s slapom Savica. Na ob-

"^očju tega parka j e  prepo
vedano izkoriščanje gozdov, 
ov. ribolov in preganjanje ži-

J'^'i. Seveda j e  prepovedano 
tudi trganje kakršnihkoli pla
ninskih rož. 

Po kratkem počitku sem se 
Odpravil naprej po dolini 
^dmerih jezer. Hoja po te j  
"olini j e  res pravo doživetje. 

Po obeh straneh so visoki gre
beni, po dolini se vi je ozka 
steza in ogleduješ si lahko lepa 
triglavska jezera. 

Prvo jezero od koče proti 
Triglavu j e  Ledvično jezero. 
Tako se imenuje zato, ker ima 
obliko ledvice. Sel sem naprej 
proti koči na Prehodavcih in 
spet prišel do 3 jezer, ki so 
blizu skupaj:  Zeleno jezero j e  
precej veliko in globoko, jezero 
Rjava  mlaka in .še jezero pod 
Vršaci, katerega skoraj vse 
leto pokriva sneg. 

Okolica teh jezer j e  divja in 
samotna. Izpod sten visijo 
melišča in prehajajo v z 
ledeniškimi grobljami pokrita 
dna. Le redke cvetlice pričajo 
o trdoživosti življenja. 

Preko Hribaric sem se napo
til proti 2120 m visokem Do-
liču. Kočo na Doliču so pre
uredili iz bivše italijanske ob
mejne stražarnice. Leta 1950 
j o  j e  porušil snežni plaz. Nato 
so zgradili novo kočo nekoliko 
više in j o  leta 19.53 tudi odprli. 

Iz Doliča sem se odpravil 
naprej proti Planiki. Ker se j e  
začelo že nekoliko mračiti, 
sem pospešil korak in z nočjo 
prišel v Planiko, kjer  sem 
tretjič prenočil. Počitek se mi 
j e  dobro prilegel, s a j  sem ta 
dan hodil 14 ur. 

Zjutraj  sem vstal ob treh in 
se odpravil na vrh Triglava. Ni 
mi bilo žal, da sem vstal tako 
zgodaj, s a j  sem imel na vrhu 
prekrasen pogled na vzhaja
joče sonce. Po dolinah j e  bila 
gosta megla, iz n je  pa so v 
škrlatni barvi štrleli dvati
sočaki. Ko sem vse to gledal, 
sem se spomnil besed dr. Mihe 
Potočnika, da j e  najlepši tre
nutek na turi, ko po krajšem 
ali daljšem naporu srečno 
dosežeš svoj cilj, tam sedeš, 
odložiš nahrbtnik in se zazreš 
čez stene in grebene v daljavo. 

Skrbi in nadloge so potis
njene daleč stran. 

Po krajšem počitku sem se 
začel spuščati nazaj  proti 
Planiki in naprej proti Vod
nikovi koči ter brez prestanka 
v Bohinj. Iz Bohinja sem tla
čil vroč asfalt do Bohinjske 
Bistrice in naprej po 12 km 
dolgi cesti na Soriško planino, 
kjer  sem četrtič prenočil. 

Zjutraj  sem j o  preko Rati-
tovca mahnil naprej do Prtov-
ča in naprej proti 3 ure hoda 
oddaljenim Dražgošam. Ogle
dal sem si spomenik, nisem pa 
pozabil tudi na kmečki tu
rizem pri Birtu, k jer  sem bil 
dobro uro oh domači klobasi in 
sadjevcu pravi kmečki turist. 

Pot sem nadaljeval po loški 
transverzali preko Mohorja, 
Cepulj, Križne gore do vasi 
Praprotno. Od tu naprej pa po 
cesti do Tomaža in na 1025 m 
visoki Lubnik. Pot me j e  
zatem vodila preko Škofje 

Loke na Osovnik, čer. slabo 
uro pa sem prispel do Obrtni
škega doma na Govejku, kjer  
sem petič prenočil. Tudi ta 
dan j e  bil naporen, s a j  sem 
hodil skoraj 16 ur. 

Zadnji dan potovanja sem se 
povzpel na 1021 m visoki Tošč, 
od tam pa do Črnega vrha 
preko Suhega dola in naprej v 

Smrečje. Tu sem udaril Se 
zadnji žig, vendar ne^ v 
knjižico, ampak »na dušo«. 

Ostalo j e  Se 7 km ceste in 
moja pot j e  bila zaključena. 
Čeprav j e  bila dolga in napor
na, sem bil vesel, ko sem zopet 
prišel domov. Silvo DOLINAH 
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Pihalna godba Alpine v Madrisiu 
Vsako leto konec juli ja  

j e  v Madrisiu mednarodni 
glasbeni festival. Na njem 
sodelujejo poleg domačih 
glasbenih skupin tudi fol-
klorno-glasbene skupine iz 
sosednjih držav — Franci
je, Avstri je  in Jugoslavije. 

Predlanskim smo sodelo
vali na njihovem 5. festiva
lu. Lani so nam godbeniki 
za Dan mladosti obisk 
vrnili. Letos bi morala na 
njihovem festivalu sodelo
vati pihalna godba iz Vogr-
skega pri Novi Gorici, a j e  
bila zadržana. Prav tako j e  
za zadnji dan festivala — 
27. jul i ja  odpovedala ude
ležbo avstrijska godba iz 
Kbtschacha. Tako so nas 
zadnji teden godbeniki iz 
Madrisia naprosili, n a j  jim 
priskočimo na pomoč in 
zapolnimo nastalo vrzel. 
Ker nas že poznajo iz treh 
srečanj, so vedeli, da smo 
sposobni skupaj  z njimi 
zaigrati precej skladb. Se

veda smo tudi mi zaradi 
dopustov imeli kadrovske 
težave. Zato so nam morali 
priskočiti na pomoč štir je  
idrijski godbeniki. Skupaj  z 
njimi smo sodelovali v pa
radi in na popoldanskem 
koncertu, zvečer ob za
ključku festivala pa še na 
slavnostnem koncertu ob 
ritmičnih gibih njihovih 
magionetk. Seveda smo ob 
koncu sedli skupaj  in zai
grali tiste skladbe, ki smo 
jih v dosedanjih srečanjih 
uspeli skupaj  odigrati. 

Godba iz Madrisia j e  
bila ustanovljena že leta 
1872, magionetke pa so iz
vedle prvi nastop v njihovi 
sestavi pred petimi leti. 
Upajmo, da to srečanje ni 
bilo zadnje. S tem utrjuje
mo na glasbenem področju 
sodelovanje med narodi, za 
razliko od preteklosti, ko 
so nas interesi mračnih sil 
z vojnimi morijami raz-
dvojevali. I v a n  REVEN 
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Bodočnost 
planinskega doma 

na Goropekah 
P r o s l a v o  o b  30-letnici 

PD Žiri z r a z v i t j e m  dru
š t v e n e g a  p r a p o r a  s m o  
p r i p r a v i l i  p r i  Planin
s k e m  d o m u  n a  Gorope
k a h .  Dom, k i  g a  d r u š t v o  
b o l j  a l i  m a n j  uspešno  
u p r a v l j a  s k o r a j  d v e  de
setletj i,  j e  b i l  ta  d a n  za
prt.  Zakaj?  T a k r a t  in  š e  
p o s e b e j  v t e m  t renutku  
s e  v d o m u  i z v a j a j o  adap-
tac i j ska  dela.  

P o  o g l e d u  i n  zapisni
k u  san i tarnega  inšpek
t o r j a  b o  p o t r e b n o  pre
uredi t i  k u h i n j o  i n  sani
t a r n e  prostore.  V sep
t e m b r u  s m o  pričel i  s 
p r o s t o v o l j n i m i  a k c i j a m i  
v domu.  S t r o k o v n a  i n  fi
n a l n a  de la  b o  s e d a j  v 
d o m u  i zved la  e k i p a  iz 
A l p i n e ,  k i  j o  v o d i  tova
riš 2ibert.  

V d e l o v n i  organ izac i j i  
A l p i n a  j e  b i l o  v a v g u s t u  
d o g o v o r j e n o ,  d a  s e  
adaptac i ja  d o m a  v pri
b l i ž n o  po lov ico  m a n j 
š e m  obsegu  k o t  j e  b i lo  
p r v o t n o  d o g o v o r j e n o ,  l e  
izvede.  V t e m  p r i m e r u  
upamo,  d a  b o d o  flnanč-
n a  sredstva  zadostova la  
v s a j  za v e s  n a k u p  po
t r e b n e g a  mater ia la  (ce
v i ,  ploščice, i zo lac i j sk i  
i n  g r a d b e n i  materia l ) .  
P r i  r e n o v i r a n j u  p a  s e  j e  
š e  izkazalo,  d a  j e  tud i  to
č i l n a  m i z a  p o v s e m  do

tra ja la .  V p r a š a n j e  j e , a l i  
b o  sredstev  za š e  tud i  
n e p r e d v i d e n a  p o p r a v i l a  
d o v o l j ,  oz., k a k o  j i h  za
gotovit i .  V t e m  f o n d u  
b o d o  namreč  obraču
n a n e  tud i  u r e  d e l a v c e v  
iz  A l p i n e .  

N o v  z a k u p n i k  j e  iz
b r a n .  N e k a j  p r e m i č n i n  
(predvsem o p r e m a  kuhi
n je ,  inventar ) ,  j e  ž e  na
b a v i l  i n  postav i l  v kočo. 

Dolgoročne je  g ledano  
to  n i  n a j b o l j š a  rešitev,  v 
t e m  t r e n u t k u  in  d a n i h  
možnost i  p a  j e  v r a b e c  v 
roki .  Smatramo,  d a  b o  l e  
potrebno  p o n u d i t i  d o m  
n e k i  ustrezn i  organiza
ci j i ,  k i  b i  d o m  tudi  po
z n e j e  tekoče v z d r ž e v a l a  
i n  s k r b e l a  z a  k a d e r  v 
d o m u .  O b s t a j a  p a  tud i  
možnost  s k l e n i t v e  druž
b e n e g a  d o g o v o r a ,  s kate
r i m  b i  b i l a  z a g o t o v l j e n a  
sredstva  z a  v e č j o  adap
tac i jo  d o m a  (ki j o  b o  z 
let i  v s e k a k o r  potreben)  
i n  za tekoče  vzdrževa
n je ,  v o k v i r u  K S  Žiri. 

C e  n e  b o  v e č j i h  ne
p r e d v i d e n i h  težav  z na
b a v o  mater ia la  i n  zago
t o v l j e n i m i  d e n a r n i m i  
sredstv i  i n  uspe l imi  
a k c i j a m i  p l a n i n c e v ,  pri
č a k u j e m o ,  d a  b o  d o m  
p o n o v n o  o d p r t  v no
v e m b r u .  

V i n k o  PODOBNIK 

»DELO-2IVLJENJE« j e  
g las i lo  ALPINE, tovar
n e  o b u t v e  2 ir i ,  Stara v a s  
23. n.  sol. o., k i  i m a  v 
s v o j i  ses tav i  TO ZD Obu
t e v  2ir i ,  TOZD Obutev  
G o r e n j a  vas ,  TOZD Pla
s t ika  Žiri, TOZD Proda
j a  2 i r i  i n  D e l o v n o  skup
n o s t  s k u p n i h  s lužb.  
U r e j a  g a  u r e d n i š k i  od
b o r :  A n i c a  Govekar ,  Ra

d o  Kavč ič ,  A n t o n  Eni-
ko, Srečko Erznožnik,  
I v a n  Reven,  MiSo Ce-
p lak,  A n u d k a  K a v č i č  — 
tehn ičn i  uredn ik ,  N e j k o  
P o d o b n i k  g l a v n i  i n  od
g o v o r n i  uredn ik .  
I z h a j a  mesečno,  nakla
d a  2000 i z v o d o v .  Foto
g r a f i j e  Br ig i ta  Grošel j .  
T i s k  T K  G o r e n j s k i  t isk, 
K r a n j .  

Pros lava  o b  30-letnici PD 2ir i  pr i  d o m u  na  Goropekah 

Delovna organizac i ja  A l p i n a  j e  pre je la  s rebrno  p laketo  PZ 
Sloveni je,  k i  j o  j e  podel i l  podpredsedn ik  PZS tov.  Tone  
Bučer. 

K o t  se  spodobi ,  j e  s ledi lo  p o b r a t e n j e  p r a p o r o v  

Društven i  p r a p o r  j e  razv i l  boter  prapora  — T o m a ž  Košir,  
d i rektor  d e l o v n e  organ izac i je  A l p i n a ,  k i  j e  prevzela  
p o k r o v i t e l j s t v o  o b  30-letnici p l a n i n s k e g a  druš tva .  


